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Ryze česká rodinná realitní kancelář letos 34 let v Příbrami

Svěřte nám i Vy klíče od vaší nemovitosti a my Vám ji dobře prodáme!

Zavolejte, přijedeme…

Tradice – Jistota – Korektnost

Dlouhá 90, Příbram III

druhý dům pod Svatohorskými schody (vchod do dvora)

www.realitypribram.cz, info@realitypintner.cz, tel. 318 630 850, 602 607 982
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ZAKÁZKA NA NOVÝ ROK

Kdybychom si tak mohli vybrat,
jaký rok k nám po silvestru při-
jde. Ideálně, aby byl šťastný,

veselý, na peníze a pěkné zážitky
bohatý, aby nás v něm nepotkalo nic
zlého, nebo aby se našim blízkým
vyhýbaly nemoci.

Napadlo mě, jak by asi vypadala
taková veřejná zakázka na nový rok.
Zkusme si ho cvičně „vysoutěžit“ a uvi-
díme, co z toho vzejde. Nejdříve nějaké
základní požadavky a kvalitativní
předpoklady. Přece jen nechceme rok
ledajaký nebo dokonce odfláknutý.
Proto se domluvme, že dodavatel musí
mít za sebou alespoň dva tisíce doda-
ných roků pro různé odběratele. Také
by dodavatel měl umět doložit, že jeho
roky mají požadovanou délku a že se
v nich střídají roční období. Důležitým
parametrem je i číslování roku tak, aby
nám sedělo v kalendáři. Nechceme
přece z třiadvacítky skočit rovnou do
osmapadesátky, že. Skvělé. Máme
vstupní parametry.

Pojďme na hodnotící kritéria. Tak
za prvé by to měl být počet slunečných
dní, pak počet dní bez problémů
a hádek. Zásadním kritériem by mohlo
být, na které dny vycházejí státní svát-
ky – bodové zvýhodnění tomu, kdo je
nabídne v pátek a v pondělí. Ještě
bychom mohli zohlednit nižší míru
katastrof a průšvihů. Podtrženo
a sečteno, máme docela pěkně pro-
myšlenou zakázku. Termín podání
nabídek je silvestrovská půlnoc.

A je to tu. Odeznívá ruch bujaré sil-
vestrovské noci a máme tu jednu jedi-
nou nabídku na zakázku s názvem
„dodávka nového roku“. V krycím listu
jsou u všech parametrů jen otazníky
a v poslední kolonce je napsáno – záleží
na vás, co s novým rokem uděláte, jak
s ním naložíte a jak ho prožijete. Zakáz-
ku nelze zrušit, pouze přijmout a pro-
žít. A je to tak možná dobře. Zkusme
si ten nový rok zařídit sami tak, aby co
nejvíce odpovídal tomu, co od něj oče-
káváme. Přeji všem jen to dobré 
a krásné!

S Jan Konvalinka
starosta města Příbram

* Městský zpravodaj Kahan byl v roce 2022 vyhodnocen jako nejlepší zpravodaj ve Středočeském kraji (kategorie
měst nad 10 000 obyvatel) a druhým nejlepším v České republice. Ocenění bylo uděleno společností Kvalikom.
V minulosti Kahan jako nejlepší městský zpravodaj získal ocenění v letech 2016 a 2017. Soutěž tehdy vyhlašovaly
Katedra politologie a evropských studií Filozofické fakulty Univerzity Palackého v Olomouci, Civipolis, Unives.eu,
Angelus Aureus a Sdružení místních samospráv České republiky.



Nové kamery pro
nukleární medicínu

V příbramské nemocnici byly slavnostně uve-
deny do provozu dvě nové Spect-CT kamery
na Oddělení nukleární medicíny v druhém areá-
lu příbramské nemocnice. Obě diagnostické
kamery značky Siemens s pořizovací cenou
55 milionů bez DPH se podařilo zakoupit díky
dotačnímu titulu React-EU. Z vlastních finanč-
ních prostředků pak nemocnice zakoupila nové
laminární boxy pro přípravu radiofarmak v hod-
notě šest milionů korun. „V principu jsou ty
kamery stejné jako předchozí, mají ale nové
detektory, lepší rozlišení a zejména ve srovnání
se starými je lepší kvalita CT vyšetření. Spolu
s primářem MUDr. Petrem Blehou jsme přesvěd-
čeni, že bychom mohli některá nativní vyšetření
CT provádět i tady u nás, čímž by mohlo dojít
ke zkrácení objednacích lhůt,“ popsal nové
kamery doc. Otto Lang, primář Oddělení nuk -
leární medicíny ON Příbram.
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Vepřové hody na Nováku
První akcí roku 2024 pořádanou Sportovními

zařízeními města Příbram budou Vepřové hody,
které lze navštívit v sobotu 10. února, a to již tra-
dičně v areálu Nový rybník v Příbrami. „Prdelačku,
jitrničky, jelítka, tlačenky, zabijačkový guláš, vdol-
ky, škvarkovou pomazánku a mnoho dalších
pochoutek nachystá Sezam bistro,“ informovala tis-
ková mluvčí SZM Kateřina Jahelková. Akce se koná
za každého počasí a vstupné včetně hudebního pro-
gramu bude zdarma.

Ťuk, ťuk, ťuk. Kdo to klepe? Řetěz chrastí
za dveřmi a z okna je vidět špička čepice.
Mikuláš, andělíčci a čerti i letos vyrazili
vykouzlit úsměvy na tváře dětí i dospělých
do pražských nemocnic. Básničky a písničky
v doprovodném chóru věty „Slibuji, že už
nebudu zlobit.“ zněly na celkem jednatřiceti
geriatrických a pediatrických odděleních.
Babičky, dědečkové i děti byli letos moc hod-
ní, čerti nikoho neodnesli do pekla, naopak
byli všichni štědře obdarováni. Spolek medi-
ků českých, který tuto akci každoročně pořá-
dá, moc děkuje za jednu z nejbohatších sbírek
knížek, hraček i sladkostí, jakou pamatujeme.

Nebýt ZŠ Školní, ZŠ Jiráskovy sady, ZŠ 28. října, ZŠ Březnice, ZŠ Mirovice a detašovaného pra-
coviště Balbínova Gymnázia Příbram by se nemohla Mikulášská nadílka v takovém rozsahu
pořádat.

S Veronika Škubalová  
Spolek mediků českých 

Řetěz chrastí za dveřmi

Inventura
a přednášky 
na Svaté Hoře

Od 2. do 9. ledna se v prodejně na Svaté Hoře
uskuteční inventura. Z toho důvodu nebude
přístupné ani muzeum či jiné prohlídkové okru-
hy. Provoz bude obnoven 10. ledna, vstup
do  areálu Svaté Hory nebude v uvedených
dnech dotčen. Ve středu 31. ledna se v refektáři
Svaté Hory koná povídání s promítáním Příběhy
ze svatohorských ambitů. První setkání z dal-
šího cyklu přednášek Věry Smolové začíná
v 17.30. Vstupné včetně degustace činí 130
korun. Kapacita dosahuje 90 míst, která si lze
rezervovat v prodejně na Svaté Hoře nebo na tel.
318 429 943.

Seminář pro úspory
Ve středu 24. ledna od 17.00 se v zasedací

místnosti na náměstí T. G. Masaryka 121 usku-
teční seminář Státního fondu životního prostře-
dí, který je organizován ve spolupráci s městem
Příbram. Tématy jsou dotační programy Nová
zelená úsporám, Nová zelená úsporám light
a Oprav dům po babičce. Občané získají infor-
mace o novinkách v dotacích a na místě mohou
individuálně konzultovat své záměry.  

V  prvních prosincových
dnech bylo na Malé scéně
Divadla A. Dvořáka předvede-
no hudební pásmo lidových
a zimních písní a koled Paní
Zima ve mlýně, které každo-
ročně připravuje ZUŠ na
nám. T. G. Masaryka. Toto
představení je projektem, kte-
rý spojuje nejen žáky, ale i uči-
tele hudebního, výtvarného
a literárně-dramatického obo-

ru. Jako každý rok se i tentokrát společně scházeli při zkouškách, při kterých propojili živou
hudbu, výtvarnou scénu a dramatické prvky. Celé pásmo poté vtáhlo diváky do atmosféry
zimy, předvánočního období a nostalgicky je přeneslo do minulosti s odkazem na nejrůznější
řemesla. Děti zpívaly originálně aranžované české a lidové písně, plné radosti a energie. Příprava
projektu trvala několik měsíců a zahrnovala účast starších žáků hudebního oboru, kteří pro
tuto příležitost založili kapelu, a výtvarníků, kteří se podíleli na vytvoření kulis a scény. Před-
stavení bylo pak několikrát provedeno pro celkem 12 příbramských mateřských škol a pro
veřejnost. Na závěr každého představení se objevil Mikuláš, který všechny děti k jejich velké
radosti obdaroval malými dárky. Odezva byla skvělá, děti i veřejnost vyjadřovaly nadšení
a chválu nad zážitkem, který si odnášejí domů do adventního času. Tato událost je výsledkem
kolektivní práce a tvůrčího ducha našich učitelů a žáků a my s radostí pozorujeme, jak se naše
děti učí a rostou prostřednictvím zážitkové formy umění. 

S Lucie Širmerová
ZUŠ nám. T. G. Masaryka

Paní Zima ve mlýně
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S Aktuality zpracoval: Stanislav D. Břeň

Dne 23. října vyrazila Wal-
dorfská škola Příbram na tří-
denní výlet do Berlína.
Do Německa odcestovali žáci
z 8.–13. třídy základní školy
a kombinovaného lycea. Jed-
nalo se o zájezd na téma druhé
světové války a období po ní.
Pro všechny účastníky byl při-
praven zábavný a zároveň
i poučný program. Při návštěvě
tří interaktivních muzeí jsme
se mohli lépe seznámit s udá-
lostmi II. světové války, s pře-
chodem mezi východním
a západním Berlínem, vyzkou-
šet si život generace našich

babiček v socialistické Německé demokratické republice (DDR) či práci špiona v pohnutých
válečných konfliktech. Navštívili jsme spoustu historických památek. Mezi nimi třeba
místo postupimské konference, ulici Unter den Linden nebo třeba budovu Reichstagu,
Říšského sněmu v Berlíně. Měli jsme také možnost vidět i zbytky Berlínské zdi. Město nás
překvapilo svou různorodostí. Kvůli bombardování se zde tyčí historické budovy vedle
moderních staveb. Domů se všichni vrátili nadšení s množstvím krásných zážitků.

S Anna Skaličková, Waldorfská škola Příbram (žákyně 9. třídy)

Za historií 20. století do Berlína

inzerce

Most a lávka

Od začátku prosince je průjezdný most v ulici
Pod Kovárnami. Následně byla po kolaudaci
otevřena také lávka ve Špitálské ulici. Nyní je
na místě železobetonová lávka, která je širší než
původní dřevěná. Obdobně budou postupně
měněny i další lávky přes Příbramský potok.
Přestavbu mostu v ulici Pod Kovárnami a lávky
ve Špitálské ulici vysoutěžila společnost Stra-
bag, která v obou případech podala nejnižší
nabídku. V případě mostu byla realizace vysou-
těžena za 5 957 552 korun vč. DPH, a v případě
lávky šlo o částku 5 520 318 korun vč. DPH.
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HLAVNÍ TÉMA

Plavecký bazén, lávky přes Příbramský
potok, park kolem Čekalíkovského rybníka či
mosty… To jsou jen některé zakázky z poslední
doby, které zadávalo město Příbram a jež byly
více či méně zpožděny v různé fázi své reali-
zace. Proč se tak děje? V rubrice Názory v jiné
části tohoto vydání Kahanu jsme se ptali koa-
ličních i opozičních zastupitelů, jaké jsou podle
nich důvody zbrzděné přípravy nebo samotné
realizace. V následujícím článku se podívejme
na to, jak vlastně výběrová řízení v Příbrami
fungují. 

STOVKY MILIONŮ KORUN
Příbram každoročně zadá zakázky v řádech

nižších stovek milionů korun. Např. jen výstav-
ba parkovacího domu u autobusového nádraží,
která se chýlí ke svému závěru, vyjde na více
než 100 milionů korun. V roce 2022 v České
republice realizovali zadavatelé veřejných zaká-
zek včetně těch sektorových nákupy a investice
v objemu přibližně bilion korun (zdroj: Minis-
terstvo pro místní rozvoj). 

Hodnota výběrových řízení významně
vzrostla zejména v posledních dvou letech, kte-
rá charakterizovala výrazný růst vstupů
na všech úrovních. Zpočátku rostly ceny přede-
vším surovin, materiálu a zboží v důsledku pře-
tržených dodavatelských řetězců, které mají
mnohdy globální dosah. Poté se do hodnot ten-
drů promítly ceny energií a v další vlně to byly
mzdy, přičemž tento efekt se bude projevovat
jistě i v novém roce. 

VÝBĚROVÁ ŘÍZENÍ V KOSTCE
Problematika zadávání veřejných zakázek se

řídí především zákonem o zadávání veřejných
zakázek č. 134/2016 Sb., v  platném znění
(významná novelizace – č. 166/2023). Legis-
lativa k výběrovým řízením je velmi nepřehled-
ná a jen poslední novela přinesla více než 300
změn. 

Příprava zadávacího řízení může být u někte-
rých zakázek poměrně komplikovaný proces,
který musí současně sledovat několik pravidel.
V první řadě je třeba dodržet nároky kladené
na  transparentnost, protože obce nakládají
s veřejnými prostředky, tedy prostředky všech
občanů. Dalším hlediskem je přiměřenost, to
znamená přizpůsobení podmínek s ohledem
na výši předpokládané hodnoty, předmět a slo-
žitost. Všichni soutěžící, tedy zpravidla firmy,

mají požívat také rovného přístupu a zacházení,
který žádný subjekt nediskriminuje. Před dvě-
ma lety přibyla zadavatelům povinnost u všech
zakázek zohledňovat aspekty odpovědného
zadávání (sociálně a environmentálně odpo-
vědný přístup a využití inovací). Nejen město
Příbram pak musí dodržovat také princip 3E
(z anglického effectiveness, economy, efficien-
cy) – tedy efektivnost, hospodárnost a účelnost. 

Veřejnou zakázku lze zadat několika možný-
mi způsoby. Podle výše předpokládané hodnoty
se tendry dělí na nadlimitní, podlimitní a malé-
ho rozsahu (podrobnosti v přiloženém rámeč-
ku). Z pohledu předmětu lze zakázky členit
na dodávky, služby nebo stavební práce. 

Nadlimitní a podlimitní zakázky musí být
vždy zveřejněny na tzv. profilu zadavatele, což
je certifikovaný elektronický nástroj. Příbram
k tomu využívá Národní elektronický nástroj,
NEN (pochází z dílny Ministerstva pro místní
rozvoj a na rozdíl od soukromých profilů zada-
vatele je bezplatný). Lze se na něj podívat
na  webu nen.nipez.cz a třeba si vyfiltrovat
všechny zakázky, které má město Příbram ak -
tuálně zadané. 

Na evropské úrovni se informace o veřejných
zakázkách publikují v dodatku Úředního věstní-
ku EU (Tenders Electronic Daily – TED), protože
do tendrů se teoreticky mohou přihlásit všech-
ny firmy v rámci Evropské unie. Potenciální
zhotovitelé si zde však mohou vyhledat pouze
nadlimitní veřejné zakázky. Všechny nadlimitní
a podlimitní zakázky pak musí být zveřejněny
také v národním Věstníku veřejných zakázek
(vestnikverejnychzakazek.cz). 

Elektronická komunikace (zadání, formuláře,
dokumentace, zveřejnění výsledků atd.) jsou
klíčovým prvkem a od podzimu 2017 je třeba
už vše řešit digitálně s výjimkou veřejných zaká-
zek malého rozsahu, kde Příbram nad rámec
zákonem stanovených povinností využívá
hybridní komunikaci (listinná i elektronická
forma). Kromě elektronických nástrojů jako
NEN probíhá kontakt i přes datové schránky. 

JAK URČIT PŘEDPOKLÁDANOU CENU
Velmi důležité při vypisování tendru je sta-

novení očekávatelné hodnoty. Zvláště v posled-
ních dvou letech je tato „disciplína“ velmi
obtížná i pro zkušené rozpočtáře, což souvisí
s výše popsanými výkyvy. Dlouhodobé zkuše-
nosti a číselné řady přestaly platit a zadavatelé
na jedné straně a zhotovitelé na straně druhé
hledají nové tržní ekvilibrium. Není to jedno-
duché a komplikuje to celý proces přípravy
a zadávání zakázek. Koho zajímají jednání
zastupitelstva města, může téměř každoměsíč-
ně sledovat debaty zastupitelů o tom, jak sta-
novit správnou cenu, z jakých cen vycházet, jak
zohlednit budoucí a těžko odhadovatelný
vývoj, jak takříkajíc nesednout na lep poten -
ciálním dodavatelům, jež chtějí situaci s rozko-
lísanými cenami využít ve svůj prospěch, jak
zahrnout velmi „rozhárané“ cenové odhady

do přípravy městského rozpočtu na daný rok či
střednědobého rozpočtového výhledu atd. Ko -
aliční zastupitelé a vedení města na zastupitel-
stvu obhajují kroky radnice a vysvětlují, že při
rozpohybovaných cenách je velmi obtížné sta-
novit přesnější cenové rámce. Opozice namítá,
že příprava by měla být důkladnější, a že tak lze
předcházet např. situaci, kdy město stanoví nej-
vyšší přípustnou cenu příliš nízko a do tendru
se nikdo nepřihlásí. Pak je nutné výběrové řízení
opakovat, což zpozdí samotnou realizaci. 

V  této souvislosti jsou zajímavé i debaty
o cenách, které vycházejí z Cenové soustavy
ÚRS, která představuje systém informací, meto-
dických návodů a postupů pro stanovení ceny
stavebního díla. Dlouhodobě slouží jako zdroj
informací o cenách materiálů, výrobků a sta-
vebních prací, který využívají projektanti,
investoři či dodavatelé. Tato databáze je pravi-
delně aktualizována na základě realizovaných
cen a momentálně tak odráží vysoké ceny uply-
nulých dvou let. Zda vůbec (popř. nakolik) je
má město zohledňovat, to je skoro hamletovská
otázka. 

Stanovit výši předpokládané hodnoty zakáz-
ky je dle platné legislativy možné na základě již
uzavřených smluv se stejným nebo podobným
předmětem plnění, průzkumem trhu nebo
jiným způsobem. Vychází se např. ze zmiňova-
ného katalogu stavebních prací, referencí zís-

Jak Příbram připravuje výběrová řízení
Příbram každoročně vypisuje desítky investičních akcí, kdy celkové finanční plnění odpovídá řádu nižších stovek milionů korun.
Jak probíhají výběrová řízení a jaké jsou hlavní výzvy, se kterými se město jako zadavatel musí vypořádat?

Plánovaná výběrová řízení

Příbram využívá informační platformu
Meet the buyer. Při tomto setkání lze poten-
ciálním dodavatelům představit investiční
akce následujícího roku, poslední setkání
v Příbrami se uskutečnilo 13. 12. 2023. Níže
jsou uvedena výběrová řízení s předpoklá-
danou hodnotou
10 000 000 korun
bez DPH a více, kte-
ré město Příbram
pravděpodobně
vyhlásí v roce
2024.

125 000 000: Zkapacitnění čistírny odpad-
ních vod
74 000 000: Odkanalizování osady Kozi-
čín
55 000 000: Rekonstrukce ul. Jana Drdy
40 700 000: Rekonstrukce ul. Na Leštině,
II. etapa
19 000 000: Demolice a výstavba nového
vodojemu v Orlově
13 000 000: Oprava krovu a střešní krytiny,
Příbram I/121
12 000 000: Rekonstrukce komunikací
v Lazci
10 300 000: Rekonstrukce mostu na
Rynečku

Foto: Stanislav D. Břeň
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kaných od jiných obcí nebo z vlastních kalku-
lací. Doporučuje se také přikročit k tzv. před-
běžným tržním konzultacím. V rámci tohoto
nástroje lze zakázku diskutovat s experty nebo
přímo dodavateli. Nesmí být však překročena
hranice, která by narušila otevřenou hospodář-
skou soutěž. 

V zadávací dokumentaci pro výběrové řízení
je potřeba mj. specifikovat, podle čeho bude
zadavatel nabídky hodnotit. Základním hod-
notícím kritériem je ekonomická výhodnost,
kterou může být nejnižší nabídková cena, kva-
lita nebo kombinace obou parametrů. Dalším
kritériem je hodnocení nákladů životního cyklu,
které vedle pořizovací ceny zahrnuje další
náklady (poplatky, údržba, dopady na životní
prostředí či náklady na likvidaci). Nízká poři-
zovací cena může skrývat vysoké provozní
náklady nebo náklady na likvidaci. Zejména
u větších stavebních projektů platí, že náklady
na přípravu stavby a její realizaci mohou před-
stavovat jen 20 % celkových nákladů životního
cyklu, zbytek připadá na samotný provoz.

V tržním hospodářství by se cena měla ideál -
ně „rodit“ na trhu, tedy při porovnání nabídek
co největšího počtu potenciálních dodavatelů.
Praxe ale ukazuje, že do některých tendrů se
hlásí jen málo firem. Může to mít mnoho důvo-
dů – jedním je geografická působnost firem.
I když je to možné, zakázku v hodnotě několika
milionů korun, kterých je většina, nebudou
chtít soutěžit firmy, jež jsou z druhého konce
republiky a musely by do Příbrami přivézt
zaměstnance či techniku. 

Jistou roli může hrát také fakt, jestli firmy
umí ve veřejných zakázkách tzv. chodit. Často
musí splnit mnoho požadavků, které v soukro-
mé sféře nejsou vždy vyžadovány. Připravit
strukturovanou nabídku se všemi náležitostmi
může být náročné, proces výběrových řízení

komplikovaný, záruční a další podmínky neak-
ceptovatelné. Část firem to od veřejných tendrů
odrazuje. Někteří vlastníci firem si také stěžují
na korupci. Město Příbram jakékoliv nečestné
ovlivňování tendrů odmítá, ale i jen medializo-
vané případy z jiných obcí v Česku ukazují, že
tento jev není vymýcen, a že tedy v uvažování
majitelů hraje roli. 

ZJEDNODUŠIT VEŘEJNÉ ZADÁVÁNÍ
Od července 2020 Příbram využívá možnost

tzv. dynamického nákupního systému (DNS).
Tento zadávací postup zavedla jako jeden
z prvních zadavatelů v republice, a to v oblasti
výstavby, oprav a údržby pozemních komuni-
kací. V dubnu 2021 přidala DNS na opravy
a údržbu budov v majetku města Příbram, o rok
později pak byl zaveden DNS na výstavbu, opra-
vy a údržbu vodohospodářského majetku. 

DNS představuje otevřenou formu řízení,
ke kterému se mohou průběžně přidávat další
účastníci, tedy společnosti, které mají zájem
získat městskou zakázku. Systém přináší časo-
vou úsporu a menší administrativní zátěž, při-
čemž cílem je celkové zjednodušení zadávání
veřejných zakázek. Díky jednoduchému pro-
cesu jsou zakázky přístupné také malým a střed-
ním podnikatelům. Aktuálně má město v kaž -
dém z výše zmiňovaných zavedených DNS 21,
18, resp. 14 dodavatelů. Žádosti o zavedení
do systému je možné podávat na profilu zada-
vatele NEN.

ODPOVĚDNÉ ZADÁVÁNÍ
V roce 2020 se Příbram stala jedním ze zaklá-

dajících členů Platformy odpovědného zadá-
vání, jejímž garantem je Ministerstvo práce
a sociálních věcí. Platforma představuje volné
a neformální sdružení subjektů, které se hlásí
ke strategickému přístupu ve veřejném naku-

pování a ve své praxi implementují odpovědné
veřejné zadávání. Členové získávají odborné
zázemí, zejména metodiky, odborné materiály
a vzdělávání. Činnost Platformy formálně
zanikla s kompetenčními a personálními změ-
nami na ministerské úrovni, vzdělávání
a odborné materiály však pokračují.   

ZAKÁZKA ZA PŮLDRUHÉ MILIARDY
V závěru se ještě vraťme k procesu hledání

vhodných dodavatelů, který může někdy končit
i překvapivými výsledky. Řeč je o výběru spo-
lečnosti, která by v Příbrami provozovala vodo-
hospodářskou infrastrukturu (VHI). Tu vlastní
město Příbram, ale v posledních dvou dekádách
ji provozovala soukromá společnost (VHI v Pří-
brami se Kahan věnoval vícekrát, např.
11/2019, 2/2020, 5/2022, 11/2023). V uply-
nulých dvou letech se město připravovalo na to,
že smluvní vztah se společností 1. SčV vyprší.
Součástí byla odborná i politická debata o tom,
jak infrastrukturu nadále provozovat. Město si
nechalo zpracovat analýzu, která posuzovala
výhodnost a nevýhodnost různých řešení. Roz-
bor rozvíjel pět variant modelů budoucího pro-
vozování: Nulová varianta; Oddílný model
provozování VHI; Servisní model provozování
VHI; Získání závodu 1. SčV a vložení do dceřiné
společnosti; Získání závodu 1. SčV a vložení do
dceřiné společnosti současně s vložením VHI
města. Kromě nulové varianty označili autoři
všechny ostatní jako proveditelné, ale za nejmé-
ně rizikový byl vyhodnocen oddílný model pro-
vozování VHI, tedy v zásadě takový, který
fungoval posledních dvacet let. S tímto závěrem
se pak ztotožnilo i vedení města (po projednání
zastupitelstvem) a bylo vyhlášeno zadávací
(koncesní) řízení, na jehož konci byly nabídky
čtyř subjektů. Předpokládaná hodnota koncese
byla stanovena na 1,683 miliardy korun bez
DPH za celou dobu trvání koncesní smlouvy
(10 let). Ve zprávě hodnotící komise z 30. lis-
topadu 2023 byl označen vítězný subjekt.
Následně byly výsledky projednány na zastu-
pitelstvu 18. prosince 2023. Přítomní zastupi-
telé a zastupitelky se ale nakonec rozhodli, že
VHI si bude provozovat Příbram ve své režii. Vše
se tak vlastně dostává na začátek, město bude
muset zřejmě vytvořit novou organizaci, zajistit
personál, nastavit procesy, vyjednat převedení
všeho potřebného od současného provozovatele
atd. Rozhodnutí nejen dobře ilustruje složitost
výběrového řízení jako takového, ale i skuteč-
nost, že u takto významných zakázek mají ve
finále „poslední slovo“ občané skrze rozhodnutí
svých volených zástupců.

S Stanislav D. Břeň

Druhy veřejných zakázek podle zadávacího řízení

Zjednodušené podlimitní řízení podlimitní zakázka na dodávky a služby, stavební práce
do 50 milionů korun; zjednodušená forma otevřeného
řízení

Otevřené řízení nejtransparentnější druh zadávacího řízení s možností
vyzvat k účasti maximální počet dodavatelů

Užší řízení pouze dopředu kvalifikovaní dodavatelé jsou vyzváni
k podání nabídek

Jednací řízení s uveřejněním nejdříve se posuzuje kvalifikace dodavatelů, dále jsou
vyzvány jen firmy, které splní kvalifikaci

Jednací řízení bez uveřejnění nejméně transparentní druh řízení
Řízení se soutěžním dialogem v případě složitého předmětu plnění
Řízení o inovačním partnerství zakázka řeší inovace postupů nebo organizační inovace
Koncesní řízení přenesení provozního rizika; vícefázová s možností jednat

s dodavateli
Řízení pro zadání veřejné zakázky pro zakázky na sociální, kulturní a jiné zvláštní služby 
ve zjednodušeném režimu definované zákonem

Finanční limity veřejných zakázek

Druh veřejné zakázky Dodávky a služby Stavební práce
nadlimitní od 5 401 000 korun od 135 348 000 korun
podlimitní od 2 000 000 do 5 401 000 korun od 6 000 000 do 135 348 000 korun
malého rozsahu do 2 000 000 korun do 6 000 000 korun
Pozn.: platné od 1. 1. 2024 pro veřejné zadavatele na nižší úrovni
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ROZHOVOR

JSTE ODPOVĚDNÁ ZA PAMÁTKOVOU PÉČI
V RÁMCI ODBORU STAVEBNÍ ÚŘAD A ÚZEMNÍ
PLÁNOVÁNÍ. MOHLA BYSTE UVÉST, JAKÉ
KONKRÉTNÍ OBLASTI A POVINNOSTI SPADAJÍ
DO VAŠICH KOMPETENCÍ?

O tuto odpovědnost se dělím ještě s kolegyní,
takže na to nejsem úplně sama. Vykonáváme
památkovou péči na území obce s rozšířenou
působností. Vydáváme stanoviska, konzultuje-
me, provádíme památkový dozor v terénu.
Nejedná se pouze o stavební činnost, i když ta
zabírá velkou část, ale musíme mít přehled ores-
taurování, úpravě dřevin a archeologii. 

PAMÁTKOVÁ PÉČE SE ŘÍDÍ PODLE ZÁKONA
O STÁTNÍ PAMÁTKOVÉ PÉČI, KTERÝ JE SICE
NOVELIZOVANÝ, ALE TÉMĚŘ ČTYŘICET LET
STARÝ. ODPOVÍDÁ SOUČASNÝM POTŘEBÁM
PAMÁTKOVÉ PÉČE? 

Ikdyž je památkový zákon takto starý, tak sou-
časným potřebám památkové péče stačí. Problém
vidím spíš v tom, že nenavazuje na neustále se
měnící ostatní zákony. To je ale asi problém celé-
ho našeho legislativního systému. 

JAKÁ JSOU V PŘÍBRAMI NEJCENNĚJŠÍ MÍSTA
A OBJEKTY Z POHLEDU PAMÁTKOVÉ PÉČE?

Bezesporu je jím všem známé poutní místo
na Svaté Hoře, dále doly Ševčiny, Anna a Voj-
těch, také bývalé Báňské ředitelství, kostel sv.
Jakuba Staršího a z mladší architektury Kul-
turní dům. Také je to soubor jedenadvaceti
náhrobků na hřbitově, které jsou neprávem
opomíjené, přestože se jedná o nádherná umě-
lecká díla. Příbram má na svém území ale i řadu
nepříliš známých kulturních památek, celkem

je jich 18. Jsou to unikátní a velmi zajímavé
stavby z různých časových období.

UVĚDOMUJÍ SI PODLE VÁS LIDÉ VÝZNAM
PAMÁTEK, KTERÉ V PŘÍBRAMI MÁME?

Myslím, že si to uvědomují velmi dobře, hlavně
u velkých památek, jako jsou Svatá Hora a pří-
bramské kostely nebo důlní stavby. Lidé navště-
vují památky především kvůli jejich vžité podobě
a emocionálnímu působení, ale už málo z nich
ví, že taková památka je zdrojem spousty infor-
mací a odpovědí na otázky, na které se ještě ani
neumíme zeptat.

CO TÍM MYSLÍTE?
Vezměte si například část krovu, obyčejný trá-

mek. Nepoučený člověk vidí kus dřeva, dokáže
ho změřit, ale to je vše, větší hodnotu pro něj
nemá. Takže nechápe, proč ho nemůže vyhodit
a nahradit novým. Na druhé straně památkář
z toho samého trámku vyčte mnoho informací –
druh dřeviny, kdy byl strom skácen, jaké bylo
tehdy počasí, která část stromu byla použita,
jakým nástrojem byl opracován, jak bylo dřevo
ošetřeno, jak si tesař prvek označil, aby mohl krov
složit. Už vidíte ten rozdíl? Ato byl jen kus krovu.
Co třeba taková okna, dveře, omítky, výmalby,
střešní krytiny. Památky jsou učebnicemi ominu-
losti, a proto si zaslouží naši úctu a respekt.

PAMÁTKÁŘI BÝVAJÍ TERČEM VÝPADŮ
DEVELOPERŮ, STAVEBNÍKŮ, STAVITELŮ I ČÁSTI
VEŘEJNOSTI. JAK REAGUJETE NA KRITIKU, ŽE
PAMÁTKÁŘI KOMPLIKUJÍ A ZPOŽĎUJÍ
VÝSTAVBU, BAZÍRUJÍ NA ZBYTEČNÝCH
DETAILECH NEBO VYDÁVAJÍ ROZPORUPLNÁ
STANOVISKA? 

Že je to jen obecně vžitý negativní předsudek.
A ten, kdo něco podobného tvrdí, tak o práci
památkáře nic neví. Pokud by památkáři přestali
řešit detaily a nesnažili se pořádně definovat
památkové hodnoty, nedělali by svou práci dobře.
Proces poznání hodnot chce svůj čas, který nejde
smrsknout do časové představy sta vebníka.

STAVEBNÍCI SE VĚTŠINOU NEDOKÁŽOU VŽÍT
DO KŮŽE PAMÁTKÁŘŮ. NA DRUHOU STRANU
VNÍMÁTE POTŘEBY TĚCH, KTEŘÍ NĚCO STAVÍ
A KTEŘÍ JSOU MNOHDY ZOUFALÍ Z TOHO, JAK
TĚŽKÉ JE NĚCO NAPROJEKTOVAT,
ZAFINANCOVAT, ZÍSKAT VŠECHNA POVOLENÍ
A ZREALIZOVAT?

Vzhledem k tomu, že velkou část naší práce
vykonáváme v terénu přímo na stavbách, tak si
frustraci stavebníků velmi dobře uvědomujeme.
Je to o týmové práci lidí, kteří mají společný cíl,
o komunikaci a vzájemném respektu. A hlavně
o kvalitní přípravě. Ta je v současné době velmi
podceňovaná apřitom pro hladký průběh nesmír-
ně důležitá. 

UŽ DVA ROKY ZEJE NA VÁCLAVSKÉM NÁMĚSTÍ
PRÁZDNÁ DÍRA MEZI DOMY, ZATO V LÉTĚ

PŘIBYLA SOCHA PRO „NEPORAZITELNÉHO
ÚŘEDNÍKA“. INVESTOR JI MIMO JINÉ VĚNOVAL
ORGÁNU PAMÁTKOVÉ PÉČE PŘÍBRAM.
SOUČASNĚ ZVEŘEJNIL POMĚRNĚ DLOUHÝ
SEZNAM KOMUNIKACE S ÚŘADY (LZE SI
ROZKLIKNOUT: 1url.cz/ru4WK), KTERÝ JE
PODLE NĚJ DOKLADEM TOHO, ŽE PAMÁTKÁŘI
HÁZÍ INVESTORŮM KLACKY POD NOHY. PROČ
SE SITUACE – NEJEN V TOMTO KONKRÉTNÍM
PŘÍPADĚ – MŮŽE DOSTAT TAK DALEKO A BÝT
TAK VYHROCENÁ?

Může, ale inemusí. Je to jako v jakékoliv oblasti
vyjednávání. Vždy záleží na korektnosti a sluš-
nosti všech zúčastněných. Je důležité si uvědo-
mit, že pravomoci památkářů jsou limitované
podle toho, co je v konkrétním případě předmě-
tem památkové ochrany. V tomto případě se
nacházíme na území ochranného pásma kostela
svatého Jakuba Staršího. To znamená, že před-
mětem ochrany je kostel amy můžeme regulovat
pouze takovou činnost, která by na kostel mohla
mít vliv. Proto jsme na začátku pro novostavbu
stanovili pouze několik základních podmínek,
které bylo nutné splnit.

Zapracovat podmínky památkové péče do doku -
mentace je někdy složité azdlouhavé. Možná je to
způsobeno itím, že si v poslední době někteří pro-
jektanti oblíbili hru Najdi pět rozdílů. 

CO TO ZNAMENÁ?
V praxi to vypadá tak, že jsou nám předklá-

dány ke konzultaci dílčí části dokumentace a my
kontrolujeme, zda jsou tyto části spolu navzá-
jem ve shodě a zda jsou do nich zapracovány
všechny naše podmínky. Často tomu tak ale
nebývá a projektanti zkoušejí naši pozornost.
Někdy má tato hra i vyšší úroveň, kdy má finální
verze dokumentace několik variant, podle toho,
kterému úřadu je předkládána. Takový přístup
je smutný a zdržuje v práci i nás. Naším cílem
je dotáhnout záměr stavebníka do zdárného
výsledku k oboustranné spokojenosti. Jenže
tak to nejde vždy. Památkáři jsou vázáni roz-
hodovat v souladu se zákony, nikoliv podle
aktuálního emocionálního stavu nebo subjek-
tivního názoru.

Památky jsou učebnicemi o minulosti
„Jako největší výzvu z pohledu památkářky vnímám nalezení odvahy ke změně, aby se historická centra Příbrami a Březových Hor
stala kultivovaným kulturním prostředím a aby kulturní památky dostaly příležitost vyprávět svůj příběh,“ říká Dita Mottlová,
referentka památkové péče z Odboru Stavební úřad a územní plánování Městského úřadu Příbram.

Památkářka Dita Mottlová

Pokud by památkáři přestali
řešit detaily a nesnažili se
pořádně definovat
památkové hodnoty, nedělali
by svou práci dobře.
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A CO ŘÍKÁTE SOŠE PRO „NEPORAZITELNÉHO
ÚŘEDNÍKA“?

Nerozumíme jí, protože v prosinci 2020 jsme
vydali kladné závazné stanovisko k dokumentaci
pro územní rozhodnutí a v listopadu 2022 jsme
vydali kladné závazné stanovisko k dokumentaci
pro stavební povolení.

ZMIŇOVANÝ ZÁKON O PAMÁTKOVÉ PÉČI
Z ROKU 1987 UPRAVUJE CELOU
PROBLEMATIKU – ZCELA POCHOPITELNĚ –
V OBECNÉ ROVINĚ. VY ALE APLIKUJETE
ZÁKON V KONKRÉTNÍCH PŘÍPADECH. PODLE
JAKÝCH VODÍTEK A PRAVIDEL SE PAMÁTKÁŘ
ROZHODUJE PŘI TOM, ŽE NĚCO OZNAČÍ
ZA PROBLEMATICKÉ?

Pravidla jsou zcela jasná. Vše, co je z hlediska
památkové péče hodnota, to chráníme. Památ-
kových hodnot je hned několik – například hod-
nota stáří a autenticity, hodnota historického
dokumentu, jedinečnosti i typičnosti, hodnota
symbolu či hodnota emocionální působivosti.
Stavba může mít všechny zmiňované hodnoty,
ale třeba i jen jednu z nich. Proto je velmi důležité
tyto hodnoty poznat a určit. Problematické je
z pohledu památkáře to, co tyto hodnoty ničí.

NAKOLIK V HODNOCENÍ PAMÁTKÁŘŮ HRAJE
ROLI SUBJEKTIVNÍ NÁZOR A NAKOLIK TEN
POHLED LZE OBJEKTIVIZOVAT? NARÁŽÍM
NA TO, ŽE NĚKTEŘÍ INVESTOŘI SI STĚŽUJÍ
NA ROZPORUPLNOST STANOVISEK
V RŮZNÝCH REGIONECH.

Ikdyž se může někdy zdát, že rozhodujeme na
základě subjektivního názoru, tak opak je prav-
dou. Rozporuplnost stanovisek napříč regiony
souvisí především s tím, že žádný region, památ-
kový objekt nebo památkové území nejsou stejné.
Každé území má jiný soubor hodnot, které chrá-
níme. Každá památka je dochovaná v jiném stavu,
dokumentuje jinou dobu aprošla různým staveb-
ním vývojem. Každý region je typický něčím
jiným, čím se od ostatních odlišuje. Je tu tolik pro-
měnných, že pokud by byla stanoviska v různých
regionech naprosto stejná, bylo by něco špatně.

JIŽ ROK PLATÍ VE SVÉ PLNÉ PODOBĚ NAŘÍZENÍ
MĚSTA PŘÍBRAM O REGULACI REKLAMY,
OVŠEM NAVENEK TO NENÍ PŘÍLIŠ ZNÁT 
A PO MĚSTĚ JE MNOHO REKLAMNÍCH PLOCH,
KTERÉ JSOU V ROZPORU S TÍMTO
DOKUMENTEM. CO S TÍM MŮŽETE DĚLAT?

Jelikož vykonáváme památkovou péči v pře-
nesené působnosti, jsme tedy vázáni zněním
památkového zákona, a nařízení města Příbram
o regulaci reklamy je aktem samosprávy, naše
možnosti jsou v tomto směru proto velmi ome-

zené. To znamená, že odstraňování stávajících
reklam, které nejsou vsouladu stímto nařízením,
je v kompetenci města Příbram. Naopak nově
vznikající umíme ve spolupráci s městským archi-
tektem povolit tak, aby byly v  souladu jak
s památkovým zákonem, tak i nařízením města. 

NAŘÍZENÍ, JEHOŽ CÍLEM BYLO OMEZIT
TAKZVANÝ VIZUÁLNÍ SMOG, LEŽÍ V ŽALUDKU
NĚKTERÝM PODNIKATELŮM. JE TO
POCHOPITELNÉ, PROTOŽE REKLAMA JE
JEDNOU Z MOŽNOSTÍ, JAK PŘITÁHNOUT
POZORNOST ZÁKAZNÍKA, A TEDY NĚCO
PRODAT. VYPLÝVÁ Z UVEDENÉHO NAŘÍZENÍ,
ŽE VE MĚSTĚ NEMOHOU BÝT ŽÁDNÉ
REKLAMY, RESPEKTIVE JEN REKLAMY, KTERÉ
ODPOVÍDAJÍ ZPRACOVANÉMU MANUÁLU? 

Vizuální smog vnímáme obecně jako problém
projevující se velmi negativně na našem pro-
středí, ve kterém žijeme, a proto plně podporu-
jeme vůli města Příbram tento problém řešit
a prostředí historických center kultivovat. Je
důležité uvést, že nařízení je platné ve dvou
památkových ochranných pásmech, na ostatní
části města se nařízení nevztahuje. Nicméně
odpověď na otázku, jak nařízení a potažmo
manuál dobré praxe interpretovat, je spíše
na samosprávu.

REKLAMNÍ NOSIČE MOHOU STÁT DESÍTKY
TISÍC KORUN. JAK MAJÍ PODNIKATELÉ
POSTUPOVAT, KDYŽ CHTĚJÍ PRO SVOU
PROVOZOVNU PŘIPRAVIT REKLAMU
A VYHNOUT SE RIZIKU, ŽE JEJICH INVESTICE
BUDE ZMAŘENA? 

Prvotně by měli konzultovat směstským archi-
tektem jako zástupcem samosprávy. S ním si
dohodnout finální podobu reklamního označení
a až poté požádat náš úřad o vydání rozhodnutí.
Tento postup se nám osvědčil nejlépe. Za pár
měsíců se nám takto podařilo díky skvělému přís-
tupu místních podnikatelů zkonzultovat již něko-
lik nových reklamních označení. 

VAŠÍM PARTNEREM JE SAMOZŘEJMĚ TAKÉ
MĚSTO PŘÍBRAM, KTERÉ VLASTNÍ MNOHO
BUDOV, KDY ČÁST Z NICH POŽÍVÁ
PAMÁTKOVÉ OCHRANY. PLNÍ MĚSTO
POŽADAVKY PAMÁTKOVÉ PÉČE?

Určitě je schopno plnit naše požadavky. Jen
občas vázne komunikace a vznikají z toho zby-
tečná nedorozumění, díky kterým město jako
vlastník ze svých záměrů ustupuje. Myslím si, že
je velká škoda, že na opravy památek ve vlast-
nictví města Příbram nezbývá příliš financí
anevěnuje se jim náležité pozornosti, ať už zoba-
vy, že investice bude příliš velká, nebo že komu-
nikace s památkáři bude příliš zdlouhavá. Měli
bychom zapracovat na zlepšení spolupráce
a věnovat se debatě na odborné úrovni, aby se
podařilo zrealizovat více projektů.

SNAD MÁME ZA SEBOU NEJVĚTŠÍ
ENERGETICKOU KRIZI POSLEDNÍCH
DESETILETÍ. PŘIMĚLA MNOHO VLASTNÍKŮ
BUDOV REALIZOVAT NEBO PLÁNOVAT RŮZNÁ
ENERGETICKÁ OPATŘENÍ TYPU ZATEPLENÍ,
VÝMĚNY OKEN A DVEŘÍ ČI UMÍSTĚNÍ
FOTOVOLTAIKY. DOSTÁVAJÍ SE TYTO ZÁMĚRY
VLASTNÍKŮ BUDOV ČASTO DO KONTRASTU
S OCHRANOU BUDOV?

Pokud se jedná o kulturní památky, tak se to
příliš často nestává. Vlastníci si uvědomují hod-
notu jejich objektu a vědí, že dnes populární
energetická opatření by jejich vlastnictví poško-
dila a ani je nechtějí. U objektů v památkových
územích se s touto problematikou někdy setká-
váme. Uvědomujeme si aktuální energetickou
situaci, a proto je naším cílem nalezení řešení,
které trvale nepoškodí hodnoty, pro které jsou
chráněny, ale na druhé straně bude reagovat
na potřebu energetické úspory. Je potřeba, aby
navrhovaná řešení vycházela v duchu myšlen-
ky, že řešení energetické krize nesmí přivodit
krizi kulturního dědictví.

EXISTUJÍ PODLE VÁS PŘÍKLADY DOBRÉ PRAXE
U NÁS NEBO V ZAHRANIČÍ, KDY JSOU
KVALITNÍ VZTAHY MEZI PAMÁTKÁŘI,
INVESTORY, PODNIKATELI A VEŘEJNOSTÍ? JE
TO OTÁZKA KOMUNIKACE, VZÁJEMNÉHO
RESPEKTU, NASTAVENÍ JASNĚJŠÍCH PRAVIDEL
ČI NĚČEHO JINÉHO? 

Samozřejmě že existují, a nemusíme chodit
nijak daleko. Určitě jsou takovým dobrým pří-
kladem obnova huti Barbora a zámku v Jincích,
obnova špýcharu ve Hvožďanech, obnova vod-
ního mlýnu v Drahenicích a ve Starosedlském
Hrádku. Těchto obnov jsem se účastnila, nebo
stále účastním osobně, takže mluvím z vlastní
zkušenosti. Spolupráce, vzájemná úcta, respekt
a velká dávka entuziazmu jsou nejdůležitějšími
aspekty pro dosažení úspěšného cíle.

JAKÉ VNÍMÁTE DO BUDOUCNA NEJVĚTŠÍ
VÝZVY V PAMÁTKOVÉ OCHRANĚ
V PŘÍBRAMI? 

Přála bych si, aby Příbram začala plně využí-
vat svůj potenciál, protože je krásným historic-
kým městem s bohatou minulostí. Město je
živým organismem, který se neustále vyvíjí,
a mělo by někam směřovat. Bohužel se setká-
vám s nechutí cokoliv měnit, a proto Příbram
stagnuje. Vidím snahu podnikat zajímavé kro-
ky, ať už u vedení města, jeho řadových zamě-
stnanců, nebo některých občanů, ale mnohdy
se toto nepotkává s úspěchem. Jako největší
výzvu proto vnímám nalezení odvahy ke změ-
ně, aby se historická centra Příbrami a Březo-
vých Hor stala kultivovaným kulturním
prostředím a aby kulturní památky dostaly pří-
ležitost vyprávět svůj příběh.

S Stanislav D. Břeň

Dita Mottlová

Od roku 2008 je zaměstnankyní města Pří-
bram. První tři roky působila na Odboru
koncepce a rozvoje města (dnešní oddělení
územního plánování při Stavebním úřadu).
Po šestileté rodičovské pauze nastoupila
v roce 2016 jako referent památkové péče.
Vystudovala Střední průmyslovou školu
Příbram a Vyšší odbornou školu při Střední
zemědělské škole Tábor.

Řešení energetické krize
nesmí přivodit krizi
kulturního dědictví.



BEZPEČNÁ PŘÍBRAM 

| 12 |

Dotazníkového šetření se zúčastnilo celkem
203 respondentů, kteří měli možnost odpově-
dět na 13 otázek z  oblasti pocitu bezpečí.
V elektronické podobě formulář vyplnilo 193
lidí, odevzdání v tištěné podobě pak zvolilo 10
osob. Celkem se zúčastnilo 120 žen a 83 mužů. 

Nejčastějšími respondenty byli občané
ve věku od 40 do 59 let, celkem 42,5 % dotá-
zaných. Následovala věková skupina od 30
do 39 let (26,9 %). Nejmenší zastoupení měli
lidé ve věkové skupině 70 a více let (7,3 %)
a od 60 do 69 let (8,3 %). Jaké jsou výsledky?

DOMNÍVÁTE SE, ŽE JE MĚSTO PŘÍBRAM
BEZPEČNÉ?

Na tuto otázku odpověděli všichni dotazo-
vaní, 104 by označilo město Příbram za bez-
pečné či za spíše bezpečné. Celkem 99 občanů
se ve městě necítí bezpečně a označili by jej
za nebezpečné či spíše nebezpečné.

Z JAKÉHO DŮVODU NEPOVAŽUJETE MĚSTO
PŘÍBRAM ZA BEZPEČNÉ?

Odpovědělo 99 respondentů. Z dotazníku
vyplynulo, že občané se necítí bezpečně pře-
vážně po setmění. Za nejčastější důvod bylo
označováno opilství a s tím spojené výtržnictví
zejména v souvislosti s lokalitou Ryneček. Často
byli zmiňováni i lidé bez domova, nepřizpůso-
biví občané a skupiny mladistvých, které byly
spojovány s místem Pod Čertovým pahorkem,
Jiráskovy sady a před OC Skalka či v lokalitě Kři-
žák. Z pohledu dotazovaných se po městě pohy-
buje mnoho osob pod vlivem drog a alkoholu

a uvítali by větší pochůzkovou činnost ze strany
městské policie zejména ve večerních hodinách.

JAKÝ JE HLAVNÍ ZDROJ VAŠICH INFORMACÍ
O KRIMINALITĚ VE MĚSTĚ?

Na otázku odpovědělo 203 lidí.

STAL/A JSTE SE ZA POSLEDNÍCH 24 MĚSÍCŮ
OBĚTÍ KRIMINALITY V PŘÍBRAMI?

Na otázku odpovědělo 203 respondentů,
z toho 148 uvedlo, že za poslední dva roky
nebyli obětí trestného činu, což představuje
73 % z dotázaných.

JAKÉHO TRESTNÉHO ČINU SE V NAŠEM
MĚSTĚ NEJVÍCE OBÁVÁTE?

Z níže uvedeného grafu vyplývá, že se lidé
nejvíce obávají násilného trestného činu a trest -
ného činu spáchaného osobou pod vlivem drog.
Tato skutečnost vyplývá i z otázky „Z jakého
důvodu nepovažujete město Příbram za bezpeč-
né?“, v níž byly jako důvod v hojném počtu uvá-
děny osoby pod vlivem drog, které se po městě
pohybují. Za povšimnutí stojí, že nejméně se
občané obávají trestného činu vloupání do auta
či krádeže auta. Pouze 3,1 % z dotázaných se
neobávají žádného trestného činu.

JE PODLE VAŠEHO NÁZORU V PŘÍBRAMI
DOSTATEČNÉ KAMEROVÉ POKRYTÍ? 

Na otázku odpověděli všichni účastníci prů-
zkumu. Z níže uvedeného grafu vyplývá, že více
než polovina dotázaných nedokázala posoudit,
zda je kamerové pokrytí dostatečné. Celkem 74
lidí se domnívá, že kamerové pokrytí je dosta-
čující, s čímž ale nesouhlasilo 113 respondentů,
kteří by uvítali více kamerových bodů.

UVEĎTE LOKALITY, KDE KAMEROVÉ BODY
PODLE VAŠEHO NÁZORU CHYBĚJÍ.

Na doplňující otázku, kde kamery scházejí,
odpovědělo celkem 108 občanů. V dotazníku se
objevovaly lokality, kde již městský kamerový
dohlížecí systém funguje, např. Březové Hory,
Pražská ulice, Kulturní dům, Pod Čertovým pahor-
kem. Návrhy na nové kamerové body ve městě
Příbram se týkaly nejčastěji pěti míst v následu-
jícím pořadí: Drkolnov, vlakové a autobusové
nádraží, v okolí základních škol, prostor před OC
Skalka, Flusárna a okolí Nového rybníka.

OZNAČIL/A BYSTE NĚJAKÉ MÍSTO
V PŘÍBRAMI, KDE SE KVŮLI
NEDOSTATEČNÉMU VEŘEJNÉMU OSVĚTLENÍ
NECÍTÍTE BEZPEČNĚ?

Na doplňující otázku odpovědělo 109
respondentů, ve většině odpovědí zaznělo, že
chybí osvětlení u velkých parkovišť, ve vnitro-
blocích obytných domů a v okolí základních
škol. Dále bylo často zmiňované nedostačující
osvětlení na přechodech.

OZNAČIL/A BYSTE NĚJAKÉ MÍSTO
V PŘÍBRAMI ZA SKUTEČNĚ NEBEZPEČNÉ?
POKUD ANO, UVEĎTE KTERÉ.

Na tuto otázku odpovědělo 203 účastníků prů-
zkumu. Na prvním místě se objevuje lokalita Ryne-
ček, kde se občané necítí bezpečně z důvodu opilství
a výskytu nepřizpůsobivých osob. Jako další nej-

Cítí se občané v Příbrami bezpečně?
Od 17. října do 30. listopadu 2023 se ve městě uskutečnil průzkum pocitu bezpečí. Jedná se o čtvrtý průzkum pocitu bezpečí, který
byl v Příbrami realizován. Šetření se koná každé dva roky. Záměrem bylo zjistit, jak bezpečně se občané ve městě cítí. Dotazník
byl zveřejněn v elektronické podobě na webu a sociálních sítích města Příbram a také v tištěné podobě v měsíčníku Kahan. 

Foto: archiv
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nebezpečnější místa označili respondenti lokality
Křižák, Flusárna a Pod Čertovým pahorkem (jako
důvodem je umístění ubytoven). Mezi dalšími často
zmiňovanými místy se objevovaly prostor před OC
Skalka, před Gymnáziem v ulici Legionářů, před
Kulturním domem a na Drkolnově. 

VNÍMÁTE POZITIVNĚ AKTIVITY MĚSTA
V OBLASTI PREVENCE KRIMINALITY?

Na tuto otázku odpovědělo celkem 203
respondentů a z výše uvedeného grafu vyplývá,
že 45 % občanů města Příbram vnímá pozitivně
aktivitu prevence kriminality. Celkem 55 %
respondentů, tedy 111, aktivity prevence krimi-
nality pozitivně nevnímá. Nejčastěji se v nega-
tivních odpovědích vyskytla připomínka, že jsou
málo vidět hlídky městské policie a Policie ČR. 

DŮVĚŘUJETE MĚSTSKÉ POLICII PŘÍBRAM?
Z 201 odpovědí 117 respondentů uvedlo, že

Městské policii Příbram důvěřuje.

DŮVĚŘUJETE POLICII ČR?
Z 201 odpovědí 165 respondentů uvedlo, že

Policii ČR důvěřuje.

Závěrem je potřeba říci, že se jedná oprůzkum
pocitu bezpečí. Ikdyž lokality, které občané ozna-
čili za nejnebezpečnější, nevyčnívají významným
způsobem v páchání trestné činnosti, jde ojejich
subjektivní pocit, který je pro vedení města velmi
důležitý. Mapa kriminality, která zobrazuje
nahlášené přestupky nebo trestné činy, je k dispo-
zici na webu kriminalita.policie.cz.

S Denisa Kotková
manažerka prevence kriminality

Úspor energií bylo dosaženo pomocí kom-
binace zavedených krátkodobých operativ-
ních úsporných opatření – např. výměna
některých světel na chodbách za úspornější,
instalace perlátorů vody, vypnutí osvětlení
kulturních památek, důsledné hlídání topné
sezony a hlídání vlastního průběhu vytápění.
Poslední zmiňované opatření šlo aplikovat
vlivem mírné zimy. Tato opatření byla zatím
prováděna takříkajíc na koleně, nicméně je
zde již stanovený postup pro zavádění dalších
opatření a pro zefektivnění a automatizaci
jednotlivých procesů.

NOVÝ DODAVATEL A FIXACE
Tyto úspory nám částečně pomohly pře-

klenout nepříznivý růst cen na rok 2023.
Na následující rok jsme vysoutěžili nového
dodavatele elektřiny a plynu a fixování cen,
které jsou sice mnohem příznivější než ceny
na rok 2023, ale také bohužel i vyšší než ceny
z roku 2022. V zavádění úsporných opatření
budeme muset tedy pokračovat i s ohledem
na předpokládaný budoucí růst cen po roce
2024.

Jako významný dokument pro realizace
úsporných opatření bude sloužit Analýza
vhodnosti realizace energetických úspor
metodou EPC v objektech v majetku města.
V této analýze vhodnosti bylo zpracováno

detailně 13 energeticky nejvýznamnějších
budov v majetku města Příbram. Jako příklad
lze uvést kulturní dům, zimní stadion, školní
jídelnu v ulici Školní, radnici nebo ZŠ Březové
Hory. V těchto budovách se jedná zejména
o doporučení instalace fotovoltaických sys-
témů, úpravy topných soustav, plošné výmě-
ny osvětlení, zavedení měření a úpravy
regulace vytápění. Analýza vhodnosti bude
sloužit jednak jako podklad pro vypracování
auditu energetického hospodářství města
a jednak pro vlastní realizaci úsporných opa-
tření metodou EPC. Účelem této metody je
realizace úspor na náklady realizační firmy
s nulovými náklady města. Realizační firma
garantuje minimální roční výši úspor a z této
minimální výše úspor se pak splácí investice.

V souvislosti s požadavky na přesné měření
spotřeb byl realizován zkušební projekt
v budově T. G. Masaryka 121, kde byl insta-
lován systém dálkových odečtů plynu, elek-
třiny a vody. Nyní dochází k vyhodnocení
získaných dat a přípravě podkladů pro vypsá-
ní výběrového řízení na dodávku zařízení
do dalších městských objektů.

Dalším dokumentem pro realizaci úspor-
ných opatření je pak Program snižování ener-
getické náročnosti v  objektech města
Příbram, který vychází z Návrhové a imple-
mentační části Strategického plánu a rozvoje
města Příbram. 

SBÍRÁME DATA PRO BUDOUCÍ VYUŽITÍ
V návaznosti na očekávané zavádění praxe

komunální a komunitní energetiky sbíráme
data a vybíráme nejvhodnější objekty pro
instalaci fotovoltaických systémů tak, aby
bylo možné vzájemné provázání v oblasti
spotřeb elektřiny. Cílem je, aby vyrobená
elektřina mohla být maximálně využita –
v první řadě ve vlastním objektu, v druhé řadě
na sousedních odběrných místech. To pove-
de ke snížení plateb za silovou elektřinu
i distribuci. Tímto se bude zabývat nyní vzni-
kající dokument Koncept umísťování foto-
voltaických systémů na budovách
a dostupných plochách města Příbram s ohle-
dem na zapojení do programu komunitní
a komunální energetiky.

S Milan Přílepek
energetický manažer města Příbram

V některých budovách se
uspořilo až třicet procent
energie
Porovnáním topných sezon 2021/2022 a 2022/2023 bylo zjištěno výrazné snížení
spotřeby plynu a mírné snížení spotřeby elektrické energie v budovách města
i příspěvkových organizací. Tento pokles se pohyboval u plynu od 10 do 30 %
v závislosti na konkrétní budově. U elektřiny pak průměrně za městské budovy
činila úspora 10 % roční spotřeby. U vody činila asi 10 %. 

Foto: Stanislav D. Břeň
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DOPRAVA

MÁM SVÉ AUTO A JEZDÍM DOMŮ
SLUŽEBNÍM. MUSÍM ZA TOTO AUTO PLATIT?

Pokud máte služební vozidlo i pro soukromé
účely, máte dohodu se zaměstnavatelem
a nebudete na své rodné číslo žádat o žádnou
další rezidentní kartu, bude vám vydána první
rezidentní karta a bude zdarma. Pokud ale záro-
veň budete požadovat o vydání rezidentní karty
i na svůj soukromý automobil, bude to již druhá
rezidentní karta a bude zpoplatněna 2000 koru-
nami za rok.

KDYŽ V PRŮBĚHU ROKU VYMĚNÍM
AUTOMOBIL, BUDE MI VYMĚNĚNA
BEZPLATNÁ PARKOVACÍ KARTA?

Ano. Stačí přijít s novými doklady na Odbor
silničního hospodářství akolegové vám bezplat-
ně změní RZ vozidla, na kterou bude karta vydá-
na. Zároveň vymažou starou značku a pokud se
nejedná o další automobil, budete mít pořád
jednu první rezidentní kartu bez poplatku.

NAJÍMÁM SI BYT VE FIALOVÉ ZÓNĚ,
A NEMÁM TAM NAHLÁŠENÉ TRVALÉ
BYDLIŠTĚ. MÁM NÁROK NA PARKOVACÍ
KARTU?

Není to možné. Jedná se pouze o obyvatele,
kteří mají v dané oblasti trvalý pobyt. Toto je
nastaveno již od roku 2018, a proto v tomto pří-
padě není možné do současných i nově zave-
dených oblastí zón kartu vydat.

JE TŘEBA KARTU VYŘÍDIT OSOBNĚ?
Ano. S potřebnými platnými doklady je třeba

osobně zajít na Odbor silničního hospodářství,
kde vás zaevidují do systému a vydají virtuální
parkovací oprávnění. Karta má platnost 365
dní a platí do celé zóny Příbram II.

JAKÝMI ZPŮSOBY JE MOŽNÉ ZAPLATIT
NÁVŠTĚVNICKÉ PARKOVÁNÍ?

Pro občany zachováváme stejný komfort,
tedy je možné platit přes parkovací automaty,
aplikace nebo webový portál a není třeba insta-
lovat další aplikace, které jsou ve městě provo-
zovány. S rozšířením zón zavádíme i další
metody, a to je platba pomocí QR kódu, která
bude uvedena v provoz začátkem roku 2024.
Bude fungovat v nové zóně Příbram II a zároveň
je již tento způsob placení připraven i na stáva-
jící zóny. 

JSEM REZIDENT NEBO ABONENT Z NOVÝCH
OBLASTÍ PARKOVÁNÍ, ALE PARKOVACÍ MÍSTA
V MÉ ULICI PROZATÍM NEJSOU VYZNAČENA
DOPRAVNÍMI ZNAČKAMI. CO TO PRO MNE
ZNAMENÁ?

Pokud si vyřídíte dlouhodobé parkovací
oprávnění, budete s ním moci parkovat na par-
kovacích místech zahrnutých do nového sys-
tému parkování i ve vedlejších ulicích. Jakmile
bude nový systém parkování v dalších etapách
rozšířen i do vaší ulice, budete připraven. Tento
systém parkování se týká pouze nové parkovací
zóny v Příbrami II. Stávající zóny (modrá zóna,
zelená zóna, červená zóna, oranžová zóna)
zavedené v roce 2018 zůstávají prozatím v reži-
mu, v jakém jsou.

PROČ JSOU NAVÝŠENY CENY
ZA DLOUHODOBÉ PARKOVÁNÍ DODÁVEK?

Dodávky jsou vozidla určená převážně pro
podnikání. V přeplněném veřejném prostoru
zabírají příliš moc místa, při podélném parko-
vání zaberou více než jedno místo, při kolmém
parkování často výrazně přesahují na chodník,
často přes ně není vidět do křižovatek nebo

na přechody pro chodce. Od občanů získalo
město řadu podnětů s cílem zakázat parkování
dodávek v rezidentních oblastech. To však není
možné, cena za parkování nadměrných vozidel
v kategorii N1 tak byla stanovena vyšší, aby byli
vlastníci a provozovatelé dodávek motivováni
k jejich odstavování mimo veřejné prostory.

JSEM REZIDENT NEBO PŘEDPLATITEL
STARÝCH ZÓN A MÁM VYDANOU PARKO -
VACÍ KARTU, MĚNÍ SE PRO MNE NĚCO?

Pro vás se nic zásadního nemění. Vaše par-
kovací karta platí dál tak, jak vám byla vydána.
Od 1. ledna 2024 se vydávání virtuálních par-
kovacích karet vztahuje i na již zavedené zóny
v roce 2018. Vydané parkovací rezidentní či
abonentní oprávnění v papírové podobě nebu-
de již třeba dávat za okno automobilu.

PROČ JSOU DISKRIMINOVÁNÍ LIDI V NÁJMU
BEZ TRVALÉHO POBYTU?

Zákon č. 13/1997 Sb. definuje, kdo je rezi-
dent. Je to pouze osoba s trvalým pobytem nebo
vlastník nemovitosti. Systém parkování umož -
ňuje stání vozidel dalších osob, avšak pouze
v krátkodobém režimu a nejdéle na 24 hodin
(návštěvníci). Osoba bez trvalého pobytu je
v tomto případě návštěvníkem, a platí pro ni
pravidla návštěvnického krátkodobého parko-
vání.

Další dotazy a odpovědi najdete na odkazu
1url.cz/@fialovazona.

S Vladimír Karpíšek  
Městský úřad Příbram

Parkování: Často kladené otázky (II.)
V oblasti Příbram II je zaváděna parkovací zóna. Vzhledem k tomu, že se k tomuto tématu objevují otázky občanů, zveřejňujeme
odpovědi v případě těch nejčastějších. Část již vyšla v Kahanu 12/2023. Více je na internetu pod zkratkou 1url.cz/@fialovazona.

Od začátku prosince je zprovozněn dopo-
sud uzavřený úsek od mimoúrovňové křižo-
vatky u motorestu Milín po křižovatku s ulicí
11. května. V průběhu uzavírky od června
do konce listopadu byla doprava vedena pře-
vážně ulicí 11. května skrz obec. Milínem
tak projíždělo denně až 12 000 aut. „Uply-
nulé měsíce znamenaly pro občany naší obce
skutečně zatěžkávací zkoušku. Jsem moc rád,
že práce proběhly podle plánu a především,
že v jejich průběhu nedošlo na průjezdu Milí-
nem k žádným vážným nehodám,“ řekl milín-
ský starosta Vladimír Vojáček. Úsek dálnice,
na němž se po dobu uzavírky pracovalo,
patří k nejnáročnějším na celé nově budo-

vané trase. Dálnice se v sousedství Milína
zařezává do vrchu Kojetín, jehož skalní
masiv museli stavebníci z velké části odstra-
nit a odtěžili při tom zhruba 43 000 m3

metrů horniny. V 1,4 kilometru dlouhé pasá-
ži vyrostly dvě mostní konstrukce. Jeden
z mostů je součástí dálnice a překlenuje
místní komunikaci. Další most vede přes dál-
nici a poslouží jako ekodukt pro přechod
zvěře.

S red

U Milína skončila uzavírka
Do konce roku 2024 má být dobudována dálnice mezi Milínem a Pískem. Komunikaci v rámci projektu PPP buduje Skupina Vinci
Construction CS a následně ji má čtvrtstoletí provozovat sdružení Via Salis. 

Nový most u Milína. Foto: Divia stavební



Eduarts je složenina edukace a umění – to nás
určitě dobře vystihuje. Našimi aktivitami chceme
pomoci rodinám smysluplně vzdělávat jejich děti
(kurzy angličtiny, logopedie, rozvoj grafomoto-
riky, doučování, příprava na střední školy – nácvi-
ky testů Cermat, atd.), ale také snimi dělat činnosti
pro radost, které rozvíjejí kreativitu ipohybovou
zdatnost batolat, předškoláků idětí mladšího škol-
ního věku a koneckonců – i jejich doprovodu.

Proto u nás najdete kroužky jako Tvořivé
ručičky, Hravá gymnastika, Jóga pro děti nebo
Ruka tužka pastelka. Od února 2024 rozšiřuje-
me nabídku o tvůrčí psaní pro dospělé i děti,
turisticko-přírodovědný kroužek nebo Lego
Education. 

Nabízíme také semináře a workshopy pro
dospělé, kteří si občas při výchově dětí potřebují
sněkým fundovaným promluvit adostat odpověď
na řešení konkrétní situace nebo hledají čas sami
pro sebe a chtějí relaxovat. Navázaly jsme spolu-
práci s odborníky, např. s pediatričkou Petrou
Pelikánovou a s dentální hygienistkou. Cowor-
kingové prostory na adrese T. G. Masaryka 152
lze využít také pro dětskou oslavu či firemní akci. 

S Tereza Kompánková, Barbora Slavkovská  
Eduarts

Letošní ročník proběhl v dosud největším
rozsahu – nabídl více než třicet tvůrčích a zážit-
kových dílen, besed, simulací či diskusí a bohatý
doprovodný program. Organizátorky navázaly
na první ročník této akce v roce 2019, a tak mezi
těmi, kteří jednotlivé akce vedli, byla vedle
neziskových a dalších organizací (Post Bellum,
Gender Studies, AmKon, Konsent, Život 90,
Greenpeace aj.) i řada pedagogů gymnázia.

Studenti měli možnost si svůj program sestavit
podle vlastních preferencí. Někteří tak mohli
zažít chemický poplach (včetně plynových
masek, gumiček a pytlíků) a podívat se do krytů
pod školou, zacvičili si ve spartakiádní atmosféře,
prohlédli si autentické předměty z doby před
rokem 1989, poslechli si vzpomínky učitelů
na jejich středoškolská studia, naučili se ověřovat
informace či nahlédli do světa médií 80. let. Jiní
se ponořili do historie ablíže se seznámili skom-
plikovanými životními osudy příbramského
rodáka Jana Drdy, zkusili si vytvořit grafické kolá-
že či dobové plakáty nebo si zazpívali písně, které
se staly symboly listopadu 89. Mohli se vžít
do pocitů aktérů jednání o moskevském proto-
kolu v roce 1968, ale i hlouběji proniknout
do témat současných: mediální gramotnosti,
korupce, duševního zdraví, udržitelnosti.

O velké přestávce prošel školou průvod stu-
dentů a učitelů zpívajících písně známé z podání
Karla Kryla nebo Marty Kubišové a po celý den
mohli všichni – studenti, učitelé i hosté – pose-
dět v tradiční sametové kavárně nabízející

množství skvělých zákusků a nápojů – ovšem
za revoluční ceny. 

Celý festival připravila pětice oktavánek Mag-
daléna Studená, Lada Telenská, Alžběta Dvo-
řáková, Barbora Stachová a Michaela Pelikánová
s pomocí dalších studentek z nižších ročníků.
„Vedle historie jsme chtěly připomenout i hod-
noty, se kterými studenti v listopadu 1989 přišli.
A také aby všichni účastníci zažili pohodové,
jiné a specifické dopoledne. Proto jsme zvolily
festivalovou formu, dopoledne naplněné pří-

jemnou atmosférou, aby ve škole byla cítit zase
jiná energie,“ uvedla Magdaléna Studená.
„Ze zpětné vazby máme radost a pocit, že se fes-
tival povedl. Že se nepřihodilo nic mimořádného
a vše fungovalo,“ dodala Lada Telenská. 

S Josef Fryš  
Gymnázium Příbram

ŠKOLSTVÍ
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Eduarts: místo pro vzdělávání a umění
V září 2023 se v Příbrami otevřelo vzdělávací a volnočasové centrum Eduarts. Pořádáme vzdělávací a volnočasové aktivity pro
děti i dospělé. V nabídce jsou mimo jiné kroužky pro děti, např. gymnastika, výtvarné techniky, rozvoj grafomotoriky, dramatický
kroužek či dětská jóga. 

Eduarts je centrum určené primárně pro děti, ale jeho
služby využijí i rodiče. Foto: Eduarts

Samet na gymplu pohladil duši, 
poučil a inspiroval
Historie, svoboda, udržitelnost, vzpomínky, média, kultura – to byla některá z různorodých témat, která 16. listopadu prostoupila
prostory příbramského gymnázia, aby jeho studenty spojila v jedno: skvělou atmosférou prodchnutý festival Samet na gymplu.
Gymnazisté si tak nejen připomněli odkaz 17. listopadu 1989, ale také řadu dalších souvislostí a témat, která rezonovala
společností tehdy nebo jsou aktuální dnes.

Oblíbená byla tradiční sametová kavárna. Foto: Gymnázium Příbram



Jednatřicátý březen je poslední den pro splatnost
městských poplatků za psy a popelnice. Poplatek
za psy se různí podle jejich počtu či lokality (rodinný
dům, bytový dům, osady atd.) astanoví jej obecně
závazná vyhláška O místním poplatku ze psů.
Senioři nad 65 let jsou od poplatku za prvního psa
osvobozeni. Výše poplatku za obecní systém odpa-
dového hospodářství (tzv. za popelnice) činí
720 korun, tedy stejně jako v roce 2023. Změna
se týká občanů nad 70 let věku, kteří budou v roce
2024 platit polovinu částky, tedy 360 korun. 

Občané mohou hradit poplatky od 1. ledna
2024, přičemž preferována je bezhotovostní plat-
ba. Úhradu lze provést třemi způsoby: 1. Portál
občana: portalobcana.pribram.eu (Moje závaz-
ky); 2. bezhotovostní platba: a) místní poplatek
za komunální odpad – číslo účtu 1783-
521689309/0800 (variabilní symboly jsou stej-
né jako v minulých letech, případně je sdělí na tel.
318 402 341 nebo 318 402 241), b) místní
poplatek ze psů – číslo účtu 60038-
521689309/0800 (variabilní symboly jsou stej-
né jako v minulých letech, případně je sdělí na tel.
318 402 341 nebo 318 402 241); 3. hotovostně
vpokladně: Městský úřad Příbram, Gen. R.Tesa-
říka 19 (naproti Sokolovně). Sdotazy kmístnímu
poplatku za obecní systém odpadového hospo-
dářství se občané mohou obracet na Odbor eko-
nomický prostřednictvím e-mailové adresy
popelnice@pribram.eu.

S Stanislav D. Břeň

Město ve spolupráci s Technickými službami
města Příbrami připravuje nový systém třídění
odpadu. V dubnu roku 2024 bude spuštěn pilotní
projekt svozu „door to door“ (od dveří) v oblasti
Příbram V-Zdaboř. 

SVOZ PŘÍMO Z DOMÁCNOSTÍ
V rámci „door to door“ (D2D) systému svozu

odpadu je odpad přebírán přímo u domovů oby-
vatel. Motivem pro zavádění systému D2D je
získat kvalitnější vytříděný odpad a zvýšit jeho
objem. Zároveň by mělo docházet i ke snížení
produkce směsného komunálního odpadu
v obci. Zkušenosti z jiných měst ukazují velkou
efektivitu tohoto systému svozu zejména
v okamžitém nárůstu množství vytříděných
surovin.

USNADNIT TŘÍDĚNÍ
V Příbrami bude spuštěn pilotní projekt v oblasti

Příbram V-Zdaboř s většinovou zástavbou rodin-
ných domů. Cílem je usnadnit obyvatelům Pří-
brami třídění odpadu. V rámci projektu budou
do všech rodinných domů rozdány zdarma ná -

doby na tříděný odpad oobjemu 240l pro třídění
papíru, plastů a bio odpadu. 

V lednu dostanou občané do schránek leták
s podrobnými informacemi o projektu. Najdou
v něm návod pro registraci kpřevzetí nádob, které
v průběhu února abřezna budou Technické služby
distribuovat přímo do jednotlivých domácností.
Samotný svoz v novém systému začne od 1. dub-
na 2024 v souladu s harmonogramem svozu, kte-
rý obdrží každá domácnost. 

Rozdělení nádob do oblasti Příbram V-Zdaboř
je pouze prvním krokem. Tento test ukáže, jak se
promítne změna systému třídění právě v pod-
mínkách našeho města. V následujícím roce bude-
me pokračovat v přidělování nádob do dalších
lokalit s rodinnou zástavbou. V rámci zpracová-
vané strategie odpadového hospodářství budeme
navazovat i s řešením pro sídlištní zástavbu.

S Irena Hofmanová  
Technické služby města Příbrami

ŽIVOT V PŘÍBRAMI
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Příbram otestuje nový systém třídění odpadu
S novým zněním zákona o odpadech a rostoucími nároky na recyklaci odpadů se rozvinula debata o zákazu skládkování v roce
2030 a nutnosti zvyšovat množství vytříděného odpadu v obcích. I Příbram musí reagovat na tyto změny v rámci své strategie
odpadového hospodářství.

Nádoby na tříděný odpad budou mít lidé přímo
u domu, nebudou muset odnášet odpad k velkoobje-
movým kontejnerům. Foto: Eko-kom

Foto: Alexandr Ivanov, Pixabay

Od ledna lze hradit poplatky
za popelnice a psy
Do konce března příslušného roku jsou splatné poplatky za svoz odpadu či za psy.
Příbram už nebude tisknout známky a složenky, jejichž doručení mohlo být pro některé
impulsem pro platbu. Je proto důležité počítat s novou praxí a ohlídat si termín. 

Rozpočet bude schodkový

Příbramské zastupitelstvo na svém zasedání
4. prosince schválilo rozpočet města na rok
2024. Rozpočet je koncipovaný jako schod-
kový, přičemž vyšší výdaje budou hrazeny
z finančních přebytků uplynulých let.
V roce 2024bude město hospodařit s příjmy
1 274 766 149,27 Kč a výdaji 1 387 642,94 Kč.
Největší položku u příjmů představují
Daňové příjmy, a to ve výši 920 703 500
korun. Dále město kalkuluje s Nedaňovými
příjmy (139 000 506 korun), Kapitálovými
příjmy (22 676 197 korun) a Přijatými trans-
fery (192 385 946,27 korun). Na výdajové
straně jsou největší položkou tzv. Běžné
výdaje (1 041 408 073,94) adále Kapitálové
výdaje (346 234 901 korun). Schodek je
ve výši 112 876 825,67 korun.
Zastupitelstvo také zmocnilo radu města
ke  schvalování rozpočtových opatření
v maximální výši pět milionů korun. Dále
zastupitelé a zastupitelky projednali návrh
střednědobého výhledu rozpočtu města.
Kompletní rozpočet na rok 2024 i historické
až do roku 2006 jsou na webu města pri-
bram.eu/mesto-pribram/rozpocet-
mesta.html nebo pod zkratkou 1url.cz/iKDru,
popř. na internetových stránkách Minister-
stva financí monitor.statnipokladna.cz.

S Stanislav D. Břeň
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Naši školní výpravu ve Freibergu čekal opravdu
pestrý program, jehož hlavním tématem byl ten-

tokrát mikroregion Krušnohoří, který je zapsán
ve světovém dědictví UNESCO. Čeští i němečtí
studenti se v průběhu čtyř společně strávených
dní seznamovali s historií hornictví v této 
oblasti.

Naše první kroky vedly do zrekonstruované
budovy partnerské školy Oberschule Gottfried
Pabst von Ohain ve Freibergu, kde nás čekalo vel-
mi milé přivítání. Všichni účastníci byli obdaro-
váni, mimo jiné i čepicí s logem našeho
partnerství, které vymyslely avytvořily společně
německé ačeské děti při předchozích společných
setkáváních. Aže se čepice hodily. Při našem puto-
vání městy Freiberg, Halsbrücke, Marienberg
a Annaberg-Buchholz nás provázelo vskutku
pohádkové adventní počasí. Zasněžená krajina,
sněhem pokryté hornické domky a jako bonus
začínající vánoční trhy. Po celou dobu svého poby-
tu byla česká výprava ubytována v mládežnické
ubytovně Pi-Haus. Žákům bylo hrazeno nejen
ubytování, ale i veškeré vstupy či strava.

Na finanční podpoře se velkou měrou podílelo
město Freiberg v čele se starostou Svenem Krü-
gerem, mikroregion Krušnohoří ataké město Pří-
bram, které umožnilo využít grant na financování
návštěvy ajež od samého počátku podporuje naše
setkávání.

Partnerská spolupráce obou škol je nyní na vel-
mi dobré cestě, dětem iučitelům přináší jedinečné
možnosti komunikace v cizím jazyce, poznání
odlišného kulturního prostředí a v neposlední
řadě navázání vztahů, které mají možnost, díky
opakovaným návštěvám, vydržet a rozvíjet se
i do budoucna. Nezbývá než doufat, že se nám
na podzim roku 2024 podaří uskutečnit další
setkání, tentokrát v Příbrami.

S Jaroslava Krešová, Štěpánka Kalivodová  
ZŠ Školní

Příbramští žáci navštívili během adventu
partnerskou školu ve Freibergu
Po roce se žáci ZŠ Školní znovu setkali se svými německými kamarády ze saského Freibergu, tentokrát byli hostiteli přátelé
z Německa. Na návštěvu vyrazilo 15 žáků s učitelským doprovodem.  

Partnerská spolupráce obou škol je nyní na velmi dobré
cestě. Foto: ZŠ Školní
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Do výběrového řízení na vedoucí pozici
příspěvkové organizace Galerie Františka
Drtikola se přihlásilo šest uchazečů, přičemž
jeden odstoupil. Samotným výběrovým říze-
ním, které se skládalo z několika částí, prošlo
pět uchazečů. Při výběrovém řízení město
spolupracovalo s personální agenturou
Psych-Inform, a řediteli galerií, kteří byli také
členy výběrové komise.

„Z pěti posuzovaných kandidátů výběrová
komise jednoznačně vybrala Magdu Danel,
kterou zároveň doporučila i zmíněná perso-
nální agentura. Paní Danel prokázala nejvyšší
kvality a zkušenosti na obsazované místo. Již
od začátku výběrového řízení komise praco-
vala s informací, že paní Danel byla v roce

2019 odvolána z vedoucí pozice jedné z praž-
ských galerií,“ uvedl k výběru místostarosta
Miroslav Peterka. A dodal, že zkušenosti
v kulturní sféře i přes nedosažení požadova-
ného vzdělání budou pro galerii jistě příno-
sem.

Rada města jmenovala Magdu Danel
na  doporučení výběrové komise. Do své
funkce nová ředitelka galerie nastoupí
od 1. ledna 2024.

S Eva Švehlová
Městský úřad Příbram

Galerii Františka Drtikola povede 
nová ředitelka
Rada města Příbram jmenovala novou ředitelku galerie, kterou se po výběrovém řízení stává Magda Danel. Do své nové funkce
nastoupí k 1. lednu 2024.

První den byl ve znamení kontemplativního
textu francouzského autora Sylvaina Tessona
V sibiřských lesích. Autobiografické vyprávění
poustevníka, který, jak sám říká: „Opustil hrobku
města ašest měsíců žil vchrámu tajgy. Šest měsíců
jako celý život.“ Scénické čtení s Hanou Franko-
vou v hlavní roli bylo studií samoty, přírody
a střetnutí odlišných kultur. Zajímavá byla i scé-
nografie využívající diváky usazené v „ringu“
znázorňujícím čtyři světové strany. 

Další na programu bylo divadelní představení
Poslední večeře dramatika Pavla Trtílka. Černá
groteska rozehrávající náhodou propletené osu-
dy žen, které spojila tragická nehoda, během níž
jim padající lešení zabilo muže. V roce 2004 byla
hra oceněna druhým místem v soutěži Ceny
Alfreda Radoka. Divadelní koncert osmi žen byl
skvělým završením prvního festivalového dne.

Sváteční druhý den začal opět scénickým čte-
ním, tentokráte z textu D. R. Shermana Chlapec

a delfín. Příběh o odloženém chlapci, zraněném
rybáři, první lásce či podivuhodném přátelství
chlapce adelfína. Živý doprovod cajonu akytary
a mladí herci spolu s divadelními profesionály,
to byla podívaná herecká i hudební.

Posledním představením sedmého ročníku
Festivalu Divadla Dagmar byla Ohnivá noc, dra-
matizace stejnojmenné knihy Klementa Bocho-
řáka plné tajemných pověstí z  Moravy,
mistrovské herecké dílo dvojice Hana Franková
aMagdaléna Hniličková. Pradávné příběhy, krev,
láska i zrada. Hladící i agresivní zvuk sopráno-
vých fléten, jako jediného hudebního doprovo-
du, linoucího se opuštěným lágrem. 

Sedmý ročník Festivalu Divadla Dagmar
nabídl návštěvníkům širokou škálu divadel-
ních zážitků, od kontemplativních scénických
čtení po dramatické divadelní představení.
Festival opět ukázal, jak může divadlo oživit
historické prostory, jako je Památník Vojna.
Festival byl finančně podpořen městem Pří-
bram a vznikl ve spolupráci s  Hornickým
muzeem Příbram.

S Tomáš Bílek

Ohlasy Festivalu Divadla Dagmar
v Památníku Vojna
Ze tmy vystupuje brána a nápis „Prací ke svobodě!“. Pomalu procházíte plotem s ostnatým drátem a vstupujete do areálu
bývalého komunistického lágru Vojna v Lešeticích u Příbrami. Míjíte štěkajícího vlčáka bezpečně zavřeného v kleci. Světla spíše
vrhají tajemné stíny, než aby prozářily noční temnotu. Scházíte do bývalé jídelny muklů, slouží jako galerie, ale pro tuto chvíli také
jako improvizovaný divadelní sál pro sedmý ročník Festivalu Divadla Dagmar, ten se uskutečnil 16. a 17. listopadu 2023. Pohodlně
se usadíte a program může začít.

Trochu tajemná jsou divadelní představení Festivalu Divadla Dagmar v temném prostředí někdejšího lágru 
Vojna. Foto: Festival Divadla Dagmar 

Nová ředitelka GFD Magda Danel. 
Foto: Anna Vaněk Sajdok
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V následujících týdnech můžete v Galerii
Františka Drtikola navštívit hned několik výstav
včetně doprovodného programu v  podobě
komentovaných prohlídek. 

FRANTIŠEK DRTIKOL – MAFFIE
Základem výstavního projektu je výběr

z alba 77 fotografií členů Maffie vydaného Ate-
liérem Drtikol a spol. v roce 1921 – nových pří-
slušníků prvorepublikových elit. Originální
fotografie doplňují další obrazové záznamy
a dokumenty mapující činnost Maffie za Velké
války. Výstavu rámuje příběh odbojového hnu-
tí Maffie, které významným způsobem napo-
mohlo vzniku nového státu. Představujeme
komerční práci portrétního ateliéru Františka
Drtikola v širších souvislostech z počátků Čes-
koslovenské republiky. Drtikolovy fotografie
neplnily pouze estetickou funkci, ale napomá-
haly ustanovovat novou společenskou hierar-
chii. Kurátory výstavy, která trvá do 11. února,
jsou Libor Jůn a Jan Freiberg. Ve středu 31. led-
na od 17.30 se za jejich přítomnosti koná
komentovaná prohlídka. 

STŘEDOVĚKÉ ERNESTINUM VE VIRTUÁLNÍ
REALITĚ

Vlastní interdisciplinární projekt se pohy-
buje na pomezí historie, výtvarného umění,
architektury a virtuální reality. Jádro patrně
nejstarší světské budovy v Příbrami – Ernestina
zažijete v podobě z období vrcholného středo-
věku. Mluvící artefakty v digitální adaptaci
zprostředkují předměty a dobu zakladatele
stavby, arcibiskupa pražského Arnošta z Par-
dubic. Interiér tvrze ve virtuální realitě vytvořil
na základě odborných podkladů Věry Smolové
a Michala Profanta Vojtěch Radakulan. Sou-
částí výstavního projektu jsou i umělecká díla
Jiřího Kobra, inspirovaná křesťanskou ikono-
grafií, zejména pro galerii na míru zhotovená
monumentální zástěna gotického arkýře pod
názvem Dveře.  Kurátorem projektu, který trvá
do 25. února, je Jan Freiberg. Ve čtvrtek 4. led-
na v 17.30 se koná komentovaná prohlídka
se sochařem a architektem Vojtěchem Rada-
kulanem, který přestaví své metody práce jak
ve stávající výstavě, tak i v dalších ukázkách
ze svého díla. 

JIŘÍ KOBR – JEŠTĚ
Jiří Kobr je řezbář, sochař, restaurátor a gra-

fik. Až do 25. února vystavuje v prvním patře
Galerie Františka Drtikola kolorované dřevěné
plastiky vycházející z křesťanské ikonografie
spolu s barevnými dřevoryty na papíře či plát-
ně. Výstava nazvaná Ještě posiluje téma
výstavy středověkého Ernestina, odehrávající
se ve druhém patře galerie. V rozhovoru Čes-
kého rozhlasu autor sdělil: „Náboženská
témata dělám z toho důvodu, že mi tam určitý
typ lidské situace připadá koncentrován
a na starých příbězích jasněji patrný.“ Kurá-
torem je Jan Freiberg. Během komentované
prohlídky 20. ledna od 15.00 provede autor
výstavou Ještě a představí i své monumen-
tální dílo Dveře, které vytvořil ke gotickému
arkýři, nejcennější zachované architektonické
součásti Zámečku-Ernestina. 

S Galerie Františka Drtikola

Výstavy v galerii přiblíží autoři samotných děl
Galerie Františka Drtikola v příbramském Zámečku-Ernestinu pořádá nyní tři výstavy, dvě z nich se týkají samotné budovy nebo
osoby fotografa, jehož práci je galerie zasvěcena. 

inzerce
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Princip služby Anděl na drátě spočívá v tom,
že klient má stále u sebe (na ruce) malé elekt-
ronické zařízení (hodinky, náramek). Po jeho
stisknutí se ozve hlas asistenta a ten po vyhod-
nocení situace zvolí postup a formu zajišťované
pomoci. Profesionálně proškolený asistent je
s klientem v neustálé komunikaci až do úplného
vyřešení celé situace. 

POMOC NA DÁLKU
Zařízení dokáže samo rozpoznat nestandard-

ní situace a upozornit na ně (náhlý pád či déle
trvající nehybnost), i když klient nestihne akti-
vovat tlačítko. Zároveň se pomocí signálů GPS
či GSM lokalizuje místo, v jakém se klient nachá-
zí. Asistent i v těchto případech volá na zařízení
a ověřuje stav klienta.

Senior a jeho rodina tak mají jistotu, že se mu
vždy dostane rychlé a optimální pomoci
v domácím i venkovním prostředí. Uživatel tím
získá větší sebedůvěru a nemusí se omezovat
ve svých aktivitách a oblíbených činnostech
kvůli obavám z nečekaných problémů. Součástí
služby je také nonstop linka pomoci při úzkost -
ných, tísnivých a depresivních pocitech, strachu
ze samoty, sdílení radostí i starostí osamělých
seniorů. Dále také poskytování sociálního pora-
denství a zprostředkování kontaktu se spole-
čenským prostředím.

ČTENÍ Z KNIHOVNY ANDĚLA NA DRÁTĚ
S pomocí předních českých herců byl vytvo-

řen rozmanitý obsah audiozáznamů knihovny
Anděla na drátě. Při pravidelných voláních
a aktivizačních hovorech se uživatelům nabízí
výběr z obsáhlé knihovny audiozáznamů
různých žánrů. Rozšířili jsme tím možnosti
naší komunikace o čtení a příspěvky od zná-

mých umělců a herců. Ty jsou zajímavým roz-
ptýlením, seniory potěší, a pomáhají tak lépe
překonat důsledky společenské deprivace
plynoucí z nucené izolace a samoty. 

BEZ MOBILNÍHO TELEFONU
Další přidanou hodnotou je možnost přijímat

hovory na zařízení od rodiny a přátel, ale hlavně
vlastní, neomezené volání ze zařízení (odchozí
hovory) do všech sítí v ceně služby. Klient tak
nepotřebuje telefon a ušetří za kredit či paušál
SIM karty. 

Cílem služeb Anděl na drátě je vedle ochrany
zdraví aživota klientů také podpora komunikace
s jejich blízkými a přáteli. Přispívá tím ke zlep-

šování tělesné i psychické kondice seniorů
anapomáhá kprodloužení hodnotnějšího aspo-
kojenějšího života vjejich přirozeném domácím
a sociálním prostředí. Cena služby je 380 korun
měsíčně. K tomu je třeba pořídit hodinky nebo
přívěsek za 2990 korun včetně DPH, tato komu-
nikační zařízení jsou ale nyní poskytována zdar-
ma. Podrobné informace získáte na webu
andelnadrate.cz nebo na tel. 774 705 824.

S Božena Sekaninová  
Anděl na drátě

Anděl na drátě pomáhá seniorům
Nepřetržitá tísňová péče nazvaná Anděl na drátě je určena převážně seniorům a osobám se zdravotním postižením, u kterých se
zvyšuje riziko pádu, náhlé nevolnosti, slabosti či kolapsu. Zdraví i život pak závisí na rychlém zajištění pomoci. 

Naši klienti a návštěvníci centra měli mož-
nost účastnit se různých akcí po celý rok, zís-
kávat nové znalosti, inspiraci, podporovat
stará přátelství a zároveň navazovat na akcích
nová přátelství. Hlavní snahou centra je zlep-
šení psychického i fyzického zdraví a snížení
překážek v životech seniorů, což přispívá k roz-
voji samostatnosti a sebevědomí našich klien-
tů. Tyto aktivity motivují členy k větší osvětě
o zdraví, zvýšenému zájmu o prevenci nemocí
a k upevnění svého postavení ve společnosti. 

Komunitní centrum je otevřeno jak svým
členům, tak také rodinám seniorů a lidem
postiženým civilizačními onemocněními
a rádi přijmeme členy nové. Pokud se

o komunitním centru chcete dozvědět více,
podívejte se na naše webové stránky
civilky.cz/kc-pribram. Nebo nás neváhejte
kontaktovat na e-mailové adrese kom.cen-
trum-pribram@seznam.cz.

Po zesnulé Aleně Kasíkové vede komunitní
centrum Příbram Pavlína Leitermanová. Pro-
jekt Centra služeb a komunitního centra v roce
2023 podpořil Úřad vlády ČR.  

S Alena Trollerová  
Centrum služeb SPCCH v ČR

Civilky mají za sebou další úspěšný rok
Příbramské komunitní centrum i v tomto roce představovalo svým členům a veřejnosti bohatou paletu rehabilitačních,
vzdělávacích a společenských programů.

Foto: SPCCH

Foto: Anděl na drátě



Poznávací hra S Králem Šumavy za pokladem
obohatila v létě nabídku pro všechny návštěv-
níky Zadova, v němž se nachází chata Granit
patřící městu Příbram. Spoluprací na tomto pro-
jektu se Granit stal partnerem Ski areálu Zadov. 

Partnerství nabízí mnoho benefitů. Patří
k nim slevy na permanentky na lyžařské vleky,

jež jsou vydávány oproti voucheru. Ten si hos-
té zakoupí přímo na chatě Granit, nebo
za pomoci nového online systému B2B, kdy
lze vouchery generovat elektronicky. Mezi dal-
ší výhody patří kompletně vybavená půjčovna
snowboardů a lyží, která se nachází v těsné
blízkosti Granitu. Ocení ji především hosté,

kteří nedisponují lyžařským vybavením.
Pamatujeme i na nejmenší, kteří dostávají 
slevové kupony na lyžařskou školu. Všechny
slevy a další možnosti uvádějí webové stránky
chatagranit.cz.

Příznivé zimní počasí umožňuje vytvořit led-
ní plochu, na které se už v minulé sezoně konaly
veřejné bruslení s hudebním doprovodem
a hokejové utkání. V plánu jsou také speciální
kameny pro curling. Všechny aktivity jsou hos-
tům Granitu volně přístupné. Díky dohodě mezi
chatou Granit a hotely Zadov a Churáňov
mohou hosté po sportovních výkonech nebo
jen tak „pro pohodu“ regenerovat ve vířivce či
sauně, kterými hotely disponují. 

Volné termíny pro zimní dovolenou jsou
k vidění na webových stránkách v sekci Rezer-
vace. Informace lze získat také na e-mailové
adrese chatagranit@pb.cz nebo telefonním čísle
601 390 678. 

S Kateřina Jahelková  
Sportovní zařízení města Příbram

| 21 |

SPORT

Fit senior vznikl v Příbrami před 11 lety
s ambicí rozhýbat příbramské seniory. Většina
ze stovek lidí, kteří se v průběhu času připojili,
jsou členy dodnes, ve spolku si našli nové
podobně naladěné přátele, a vznikla tak velmi
příjemná komunita. V lednu je příležitost se
mezi aktivní seniory přidat, a to zrovna do jedné
z nově otevřených lekcí.

Rozšiřujeme lekce a zapojujeme nové lektory.
Po dlouhé době jsme schopni nabídnout místo
většímu množství nových zájemců. Konkrétně
připravujeme lekci jógy pro seniory v Domu
jógy s jogínkou Kateřinou Bílikovou. Druhou
novinkou bude fyzio cvičení a SM systém (Sta-
bilizační a Mobilizační Systém) ve spolupráci
s lektory z Fyzio Body Profík v zrcadlovém sále
na zimním stadionu. Rozhýbali jsme už velkou
část Příbrami a chceme v tom rozhodně pokra-
čovat. 

Lekce začínají v polovině ledna, zájemci
mohou pro veškeré informace a přihlašování
volat na 777 176 713 nebo psát na e-mail
hovorkova@fitseniorpribram.cz nebo se přijít

informovat do klubovny Fit senior v přízemí
budovy I. polikliniky Na Příkopech 103. 

Někdo by mohl namítat, že už je na cvičení
starý nebo už se za celý život naběhal dost a teď
chce mít konečně klid. A prohlubující se zdra-
votní potíže nebo bolest řeší léky. Ale pohyb je
lék (skoro) na všechno. Cvičit se dá v každém

věku a vždy se dá vybrat pohyb, který je pro-
spěšný. Naši klienti jsou někdy až překvapeni,
jaký vliv má pravidelné cvičení na kvalitu jejich
života a diví se, proč nezačali dřív. Na argument
věku či zdravotní limitace odpovídáme nabíd-
kou cvičení na židlích, které zvládne opravdu
každý. Nedostanete se z bytu nebo vám vadí
kolektiv? Dvakrát týdně cvičíme online. Snaží-
me se nabídnout pestrou škálu aktivit v různé
obtížnosti, aby si vybral opravdu každý.

Chcete být také Fit senior? Zavolejte na tele-
fonní číslo 777 176 713 a informujte se o všem,
co vás zajímá. Většina aktivit je díky podpoře
města Příbram, Středočeského kraje a dalších
partnerů zdarma a cvičení za symbolický popla-
tek. Podrobnosti najdete na webu fitseniorpri-
bram.cz.

S Kristina Hovorková  
Fit senior Příbram

Rozhýbali jsme velkou část Příbrami
a chceme v tom pokračovat
Doporučení na důležitost pohybu se na nás valí ze všech médií i od lékařů. Stále více se dostává do povědomí fakt, že zdraví máme
z velké míry ve svých rukou. Jenže co dělat, když už má člověk nějaký věk, nemá se cvičením zkušenosti nebo ho zdravotní stav
limituje v běžném životě, natož při sportu? Jak začít, když je člověk vlastně jen obyčejně líný? Nastartovat můžete s Fit seniorem.

Cvičení se koná na zimním stadionu, cvičit lze ale také
online z domova. Foto: Fit senior

Granit vítá milovníky sněhové pokrývky
Cílem provozovatele rekreační chaty Granit, která se nachází v šumavském Zadově, je rozšířit nabídku služeb pro hosty. Jednou
z možností, kterou Sportovní zařízení města Příbram zvolila, je partnerství s poskytovateli služeb v blízkém okolí.

Pobyty lze rezervovat na webu chatagranit.cz. Foto: SZM



Společnost Wake Pb buduje v areálu Nový
rybník vlek pro provozování vodního lyžování
a wakeboarding. Jedná se o novou atrakci, která
bude provozována na vodní hladině Nového
rybníka a rozšíří možnosti sportovního a zábav-
ního vyžití v areálu. 

Vlek se bude nacházet na protější straně
od písečné pláže. „Dodrženy budou veškeré bez-
pečnostní zóny pro plavce v podobě rozmístě-
ných bojí na hladině,“ informovala Kateřina

Jahelková, tisková mluvčí Sportovních zařízení
města Příbram, která sportoviště provozují.

Wakeboarding je mladý a dynamicky se roz-
víjející sport. Na vodní hladině je možné zkoušet
různé triky a styly jízdy. Pro zkušenější jezdce
budou na trase instalovány překážky. „Jedná
se o zábavnou formu sportu, která nemá žádná
omezení,“ sdělil Martin Karl, provozovatel wake
parku. 

V současnosti se buduje technické zázemí
a samotný vlek. Provozovatel má v přípravě
webové stránky wakepb.cz, na kterých je mož-
né sledovat vývoj stavby. „V blízkém okolí
žádná taková atrakce není, a proto se na ni veli-
ce těšíme. Doufáme, že tím potěšíme nejen nad-
šence vodních sportů,“ dodal ředitel SZM Jan
Slaba.

S sdb

Na Novém rybníku bude od jara wake park
Wakeboarding je vodní sport, který spočívá v jízdě na wakeboardu taženém lodí nebo kabelovým vlekem po vodní hladině.
Od příští sezony bude tato disciplína přístupná i v Příbrami. 
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2330: Finální počet bodů, který Svatavě
Řechkové zajistil po uběhnutí 22 závodů mezi
ženami titul absolutní vítězky Brdského
běžeckého poháru 2023.
17: Jen tolik závodů stačilo Michalu Burianovi
reprezentujícímu klub Vyběhej se k triumfu
mezi muži v loňském ročníku. Druhý v pořadí,
Ondřej Franěk, jich absolvoval o šest více (ale
s horšími výsledky).
1939: Ročník narození nejstaršího běžce, který
se vloni postavil na start Brdského běžeckého
poháru. Josef Kněžourek z týmu MK Žebrák
absolvoval celkem pět závodů.
2140: Většina pořadatelů běžeckých akcí, které

jsou zapojeny do Brdského běžeckého poháru,
pořádá i závody pro nejmenší sportovce, často
zdarma. Vloni se na start postavilo více než
2100 dětí a juniorů.
2791: V roce 2023 vzrostl i počet dospělých
účastníků na necelé tři tisícovky. Nicméně při
dlouhodobém pohledu statistiky mírně
zaostávají za před-covidovým rekordním
ročníkem 2019, který přilákal na start více než
3300 pohybuchtivých nadšenců.
11: V lednu začne v pořadí 11. ročník Brdského
běžeckého poháru. Seriál amatérských závodů
v brdském regionu se rozběhne konkrétně
v sobotu 13. ledna v Oseku u Hořovic. Tamní

Běh partyzánskou stezkou se koná k uctění
památky účastníků protifašistického odboje
na Hořovicku.
29: Celkem tolik zastávek má harmonogram
Brdského běžeckého poháru v roce 2024. Nově
se do seriálu započítávají i body všem běžcům,
kteří absolvují říjnový Běh Bukovem v obci
Plískov u Rokycan.
5,5: Nejkratší ze závodů měří jen 5,5
kilometru. Slovo „jen” by však mělo být
ve  velkých uvozovkách, protože trasa
z Lochovic na Plešivec je prakticky stále
jenom do kopce, s celkovým převýšením asi
350 metrů.
25: Hned dva závody se přetahují o titul nejdelší
trati Brdského běžeckého poháru – Brdská 25
a Žebrácká 25. Jak je z názvu patrné,
po absolvování každého z nich budou mít běžci
v cíli přibližně 25 kilometrů. Brdská je svým
profilem náročnější, trasa závodu totiž vede
přes nejvyšší vrchol Brd.
313,6: Pokud byste zdolali všechny závody
z termínovky Brdského poháru na rok 2024,
uběhli byste stejnou vzdálenost jako po silnici
z Příbrami až kousek za Vídeň.

S Lukáš Rozmajzl  
Brdský běžecký pohár

Brdský běžecký pohár: 10 nej
V půlce ledna „vyběhne” Brdský běžecký pohár do svého 11. ročníku. Pojďme se ohlédnout za výsledky akcí uplynulého ročníku
a zároveň rekapitulovat zajímavosti z plánů pro rok 2024. Běžíme totiž dál! Přidáte se?

Loni byl Běh partyzánskou stezkou na blátě. Poběží se letos bílou stopou? 
Foto: Hana Matoušková, Brdský běžecký pohár

Foto (2×): Wake Pb
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A-tým mužů má neuvěřitelný start do sezo-
ny, po 1. kole a pár zápasech 2. kola vede
tabulku Západní konference 2. ligy s pouhými
třemi porážkami a předvádí výborný hokej,
což diváci velmi oceňují. Tým žen je na tom
podobně v tabulce extraligy žen. Přestože se
téměř polovina týmu vyměnila a spousta hrá-
ček zamířila do zahraničí, nové hráčky se
dokázaly semknout a zatím vedou extraligo-
vou tabulku před hlavním rivalem z HC Fal-
cons Karviná. Těší nás ale výsledky všech
týmů, ať už jsou aktuálně úspěšnější nebo
méně – od úspěšného náboru přes týmy pří-
pravek a žáků až po dorost a juniory, kde
zrovna v dorostu se nám sešla výborná parta
hráčů, kteří ještě v této sezoně neprohráli
a budou určitě bojovat o postup do ligy do -
rostu.

VÝSLEDKY NEPŘICHÁZEJÍ PŘES NOC
Tyto výsledky se nerodí přes noc. Poté, co

jsme klub před 10 lety převzali, směřujeme
jen vzhůru. Rozrostli jsme se ze 160 členů na
téměř 300, protože se logicky zaměřujeme
na naši základnu, tj. dobrý nábor. Snažíme
se děti postupně vychovat k tomu, aby si jako
dospělí zahrály vrcholový hokej v  našich
dospělých A-týmech anebo pro radost v B-
týmu mužů (který si vede také výborně) nebo
ve spoustě hobby týmů, kterých je v Příbrami
též bohatě.

MIMOŘÁDNÁ HOKEJOVÁ PODÍVANÁ
Aktuálně se nám pro Příbram podařilo zís-

kat mimořádnou akci – a to utkání hvězd
2. ligy. Nebylo to jednoduché, v představen-

stvu Asociace druholigových klubů ledního
hokeje (ADKLH) jsme akci připravovali téměř
dva roky. Zejména Chomutov měl eminentní
zájem utkání též pořádat, ale i tak jsme uspěli
my. Jde o premiérovou záležitost a první
utkání hvězd 2. ligy v novodobé historii této
soutěže. Ideu akce včetně doprovodného pro-
gramu jsme hledali v  obdobném formátu
jiných soutěží, zejména kanadsko-americké
NHL. 

Utkání se bude hrát klasicky na třetiny
a utkají se v něm proti sobě týmy Západní
a Východní konference 2. ligy. Družstva
budou složena z nejlepších hráčů soutěže,
které si zvolily jednotlivé týmy, přičemž
finální sestavy z těchto jmen vybralo před-
stavenstvo ADKLH. Fanoušci budou hlasovat
o kapitánech týmů a o zahajovacích sestavách
obou mužstev. Do přestávek mezi třetinami
budou vloženy divácky atraktivní dovednost-
ní soutěže. Půjde o soutěž v rychlosti brus-
lení, přesnosti střely a po utkání se navíc
pojedou nájezdy, tj. souboj brankářů proti
vybraným útočníkům.

V minulých letech zaznamenala druhá liga
neuvěřitelný růst kvality. Rozhodně už nejde
o amatérskou soutěž, protože ji hraje i spous-
ta hráčů, kteří okusili buď slavnou NHL nebo
stabilně hráli naši extraligu či zahraniční sou-
těže. Je přitom paradoxem, že i junioři z nej-
slavnějších českých extraligových týmů mají
leckdy problém této úrovni soutěže stačit.

Pojďme ke konkrétním jménům – náš HC
Baník Příbram bude reprezentovat hned tro-
jice jmen – kapitán a bývalý hráč mládežnic-
kých reprezentací nebo např. Sparty, Kladna

či Slavie útočník Petr Kafka, bývalý mládež-
nický reprezentant a hráč Slavie nebo Třince
(ale i mistr Polska s Krakovem) obránce Da -
niel Krejčí a v neposlední řadě náš aktuálně
nejlepší střelec, příbramský odchovanec
a bývalý hráč Plzně útočník Josef Hasman. 

V týmu Západní konference pak uvidíme
taková jména, jako např. obránce Karla Plášila
(ex-repre, České Budějovice nebo Vítkovice,
dnes HC Tábor), útočníka Jaroslava Roubíka
(ex-Sparta, Kladno nebo Hradec Králové,
dnes Slovan Ústí nad Labem), útočníka Vítěz-
slava Bílka (ex-repre, Kladno, Karlovy Vary
nebo finské Karpat Oulu, dnes HC Řisuty)
nebo útočníka Kamila Bříšku (Kobra Praha,
jeden ze dvou aktivních hráčů s více než 700
body ve 2. lize). Rád bych doplnil i jména tre-
nérů, kterými budou mistr světa Radek Bělo-
hlav (nyní HC Příbram), dvojnásobný mistr
extraligy Jaroslav Nedvěd (HC Letci Letňany)
a trenérská ikona 2. ligy Tomáš Matušík
(HC Kohouti Tábor).

V  týmu Východní konference nastoupí
takoví borci jako útočník Rostislav Olesz (ex-
NHL – Florida, Chicago nebo New Jersey nebo
SC Bern, Vítkovice, Sparta a Olomouc, dnes
HK Nový Jičín), obránce Tomáš Žižka (mistr
republiky, ex-NHL – Los Angeles či KHL –
Spartak Moskva nebo Vítkovice, Zlín a Slavia,
dnes Hokej Vyškov) nebo třeba Jan Novák
(dvojnásobný mistr republiky, ex-kapitán
Slavia Praha, Mladá Boleslav, Hradec Králové
nebo finské Karpat Oulu či švédská IF Skel-
lefteå, dnes BK Havlíčkův Brod). Tým výcho-
du povedou zkušení trenéři Ladislav Majkus
(HC Kopřivnice) a Michal Konečný (Hokej
Vyškov).

FANZÓNA I PŘÍLEŽITOST PRO SBĚRATELE
Akce se koná 27. ledna od 16.00 pod zášti-

tou ADKLH a je spolupořádaná HC Baník Pří-
bram a městem Příbram skrze Sportovní
zařízení města Příbram. Dále nás podporují
hlavní partner Střída Sport (CCM), Perinvest
(Czech Ice Hockey TV) a další sponzoři. Diváci
se rozhodně nebudou nudit – jak ve fanzóně
vedle zimního stadionu, tak u stánků s upo-
mínkovými předměty anebo při akci samot-
né, která slibuje skvělou podívanou a hezky
strávené sportovní odpoledne pro celou rodi-
nu. Informace o akci nebo vstupenkách jsou
k dispozici na webech nebo facebookových
profilech HC Příbram a ADKLH.

S Petr Vinš  
HC Příbram

V Příbrami nastoupí 
hokejové hvězdy druhé ligy
Příbramskému hokejovému klubu HC Baník Příbram se opět daří. A-tým mužů vedl na začátku prosince tabulku 2. ligy před
mužstvy, jako jsou Piráti Chomutov nebo Kohouti Tábor, hlavními adepty na postup do 1. ligy. Tým žen se také držel na prvním
místě v extralize žen. A například mužstvo dorostu ještě v této sezoně neprohrálo a snaží se postoupit o soutěž výše. Jedna
mimořádná hokejová akce nás navíc čeká 27. ledna 2024 na zimním stadionu v Příbrami. 

Historicky první utkání hokejových hvězd v novodobé historii 2. ligy se uskuteční v Příbrami. Grafika: ADKLH
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Přírodní památka Hřebenec je oprávněně
chráněna již od roku 1964. Má rozlohu necelých
10 ha. Tvoří ji severozápadně orientovaný hře-
ben s nejvyšším bodem 754 m. Ve vrcholové
partii najdeme staré borovice společně s bříza-
mi, vzácně s krušinou olšovou. Zjednávají si své
místo nad rozsáhlým slepencovým kamenným
mořem, ostře klesajícím k západu. Jeho převlá-
dající složkou je odolný křemen.

Flóra je zde tvořena kromě mechorostů ze -
jména korovitými a lupenitými lišejníky.

Na skalní výchozy jsou životně navázány různé
druhy savců, plazů i bezobratlých živočichů.
Můžeme zde zahlédnout také datla černého,
sýkoru uhelníčka nebo křivku obecnou.

Přírodní památka Hřebenec je opravdu jedi-
nečnou lokalitou, a to jak z geologického, tak
i krajinářského hlediska. Syrový, divoký skal-
natý hřeben s pokroucenými borovicemi, těžko
přístupný a v zimě či za kluzkého vlhka pro
brdského poutníka v některých partiích vyslo-
veně nebezpečný. Jeho fascinující krása však
zapůsobí na každého, kdo se sem odváží.

Na Hřebenec se můžeme zajít podívat např.
od kapličky na vrcholu Třemšína. Nejprve
sejdeme po modré k Třemšínské studně, poté
pokračujeme ke křižovatce s červenou. Po čer-
vené dorazíme ke staré lesní chatě Moricka
(postavena v 60. letech 19. století, slouží les-
nímu personálu, veřejnosti nepřístupná, neda-
leko je lesní rybníček), zde odbočíme vpravo
na neznačenou cestu, po které vystoupáme
k cíli, tj. na západní okraj Přírodní památky Hře-
benec.

Výlet na Hřebenec, respektive jeho podrob-
nější prohlídku, doporučujeme jen velmi zku-
šeným poutníkům s dobrou výbavou
a orientačními schopnostmi. I tak doporučuji

zdržovat se raději pod strmým kamenným
polem, v uctivé vzdálenosti. Výlet je určen těm,
kteří milují a ctí krásnou, drsně autentickou
a neposkvrněnou brdskou přírodu.

S Jaroslav Hodrment

Vydejme se na Hřebenec, 
divokou lokalitu Jižních Brd
V Jižních Brdech se nachází několik přírodních rezervací a památek. Jmenujme alespoň přírodní rezervace Getsemanka, 
Na Skalách a Chynínské buky. Skalnatý Hřebenec nalezneme necelé 2 km severozápadně od známého vrchu Třemšín (827 m).

Výlet v kostce

Oblast: Brdy
GPS start: Třemšín, kaplička
49.5654169N, 13.7779336E
Trasa: Třemšín, kaplička – PP Hřebenec
mapy.cz/s/lurenapeca
Vzdálenost: 5,9 km
Typ: pro pěší a horská kola
Náročnost: střední, pohyb po samotné
přírodní památce je nebezpečný
Značení: modrá, červená, závěr bez zna-
čení
Zajímavosti: lesní chata Moricka

Brdy, Přírodní památka Hřebenec Foto (2×): Jaroslav Hodrment

Brdská lesní chata Moricka
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Obyvatelé Příbrami pravidelně putovali ke
kříži „V Poušti“ od skončení morové epidemie
roku 1582. Za třicetileté války se příbramský
děkan Tomáš Ignác Placzalius podílel ve vsi
Jerusalem u Příbrami na předání tamějšího
opuštěného johanitského kostela se špitálem
zaniklého kolem roku 1391 řádu sv. Františka.
Svatyni obnovoval hejtman Podbrdského kraje
Jan Humprecht Račín, který měl v tomto kraji
své statky. Na děkanovu přímluvu se příbram-
ská obec zavázala jerusalemské observanty 
podporovat almužnami. A tito františkáni spra-
vovali také poutní místo Svatý Ivan na Hájích,
které bylo častým cílem vycházek příbramských
obyvatel ještě před druhou světovou válkou
a na rozdíl od jerusalemské komunity kupodivu
stále existuje.

PODIVNÁ TAJEMNOST
Protože se Svatý Ivan nachází nedaleko Svaté

Hory, napsal o něm Bohuslav Balbín ve své kni-
ze Diva Montis Sancti z roku 1665: „Těm, kdož
se vydají na cestu východně od Svaté Hory smě-
rem k Bytízu (vesničce to náležející Račínům),
objeví se les velmi hustý s převelikými stromy
dubovými, vyznačující se četnými stády zvěře,
jmenovitě kanců, kteří se tu v létě a na podzim
povalují v bažinách. Uprostřed lesa, asi dva tisíce
kroků neboli čtvrt míle od Svaté Hory, nalézá se

ohromný balvan v podobě kříže nebo trojhranu.
K balvanu tomu uchylují se lidé se svými prosbami
již od pradávna: jeden větší a mnoho menších
křížů do země vetknutých hlásá posvátnost místa;
lid nazývá kámen onen kamenem sv. Ivana, pře-
jav to pojmenování od svých předků. Vypravuje
se, že sv. Ivan dlouho se zde zdržoval, a že vzývaje
Boha dnem i nocí prodlel tu dříve, než se odstě-
hoval pod skálu svatojanskou. Nemálo známek
Ivanova pobytu patrno je i v kameni samotném.
Tak především prací rukou lidských (nechceš-li
to vysvětlit zázračným působením božským) jsou
na kameni vyhloubeny prolákliny, takže na jed-
nom místě můžeš pohodlně ležet, na jiném podle
libosti sedět a číst, jinde opět se modlit. Jamka
v kameni na místě, kde možno ležet, hodí se pro
hlavu; jsou tu dále vyhloubena místa pro ruce
i stehna, jestliže se nohy kvůli pohodlí spícího jen
nepatrně pokrčí. Stejné pohodlí je tu i tehdy, jest-
liže se člověk posadí. Jak jsem se sám přesvědčil,
naskýtá se tu pro ležícího nebo sedícího dostatek
pohodlí. Celé dílo ono je přiměřeně utvářeno veli-
kosti člověka. Podivná tajemnost spočívá na
celém tom místě. Sousedům z okolí je dobře pově-
domou událost, podle níž se lze domnívat, že
kámen je pod ochranou nějaké vyšší moci. 

Jest tomu jen něco málo roků, co na panstvíčku
Bytíz, dosahujícím až po okraj lesa, žil stařec vel-
mi letitý. Ten jednou, jak už stáří mívá za následek

nedostatek spánku, zkormoucen jsa nemocí
a mnoho přemýšleje o smrti, bděl za jasné noci
s oblohou tak světlou, že nic nemohlo uniknout
jeho pozornosti. Náhle se bdícímu – a jak sám
vyprávěl, jasně vidoucímu – zjevil ctihodný sta-
řeček s vousem dlouhým skoro přes celá prsa.
Přistoupil k ležícímu a zastavil se. Nemocný se
opíral o loket a tajemný stařec řekl: ‚Nepřeji si,
aby ses obával smrti, jestliže mne uposlechneš.
Budeš navštěvovat kámen poblíž vesnice nepře-
tržitě po dvacet dní a budeš prosit Boha za šťast -
nou a blaženou smrt. Věř mi, že nabudeš velké
útěchy, a připraven dobře na smrt, odejdeš
ze života.‘ Jakmile stařec nemocného takto posílil,
zmizel. Nemocný učinil, jak byl vybídnut, a denně
v časných hodinách stařeckým krokem zbožně
navštěvoval posvátné místo. Když pak pro zmá-
hající se chorobu nemohl už chodit, dal se
k posvátnému kameni donášeti domácími lidmi.
Na konci života povolal ze Svaté Hory našeho
kněze a řádně se mu vyzpovídal ze hříchů. Před
smrtí připojil i toto vyprávění a zakrátko skonal.
Já pak toto všechno, co jsem tu vypravoval, dozvě-
děl jsem se od onoho kněze.“

KDE SE VZAL KAMENNÝ KŘÍŽ
Dnes je na jednom z Ivanových balvanů umís-

těn kamenný kříž s letopočtem 1829. Kdo ho
tam postavil? Bytíz býval karlštejnským man-
ským statkem na prastaré zemské stezce z Prahy
do jižních Čech. V jeho držení se vystřídalo mno-
ho majitelů. Právě začátkem roku 1829 ho kou-
pil i se sousedními Háji Jan Antonín hrabě
Harbuval Chamaré za 8000 zl. konvenční měny
a část jeho luk byla tehdy rozprodána soukro-
mým majitelům. Krčma zvaná Kocanda byla
zrušena a přestavěna na hájovnu, existující pod
čp. 101 ještě v roce 1973. V roce 1838 koupil
Bytíz František hrabě Colloredo-Mannsfeld
a připojil ho ke svému dobříšskému statku. Zpo-
la dřevěná bytízská tvrz vzala za své až v roce
1871, kdy prudká větrná smršť zničila skoro
všechno, a zbytek tvrze byl srovnán se zemí. Už

O kříži u Svatého Ivana na Hájích u Bytízu
K této kdysi krásné přírodní lokalitě, kterou natrvalo poznamenala činnost Uranových dolů Příbram, se stejně jako ke Svatému
Janu pod Skalou pojí pověst o poustevníkovi svatém Ivanovi, jenž měl v obou místech pobývat. 

Nejstarší fotografie tohoto místa z dubna 1909, kde je ještě dobře vidět kovová lucerna, která svým stylem mohla
pocházet z 19. století. Ve 30. letech už po ní zbyla pouze úchytka. Zdroj: SOA v Praze, SOkA Příbram

Jako nejpravděpodobnější
dárce kříže u Svatého Ivana
se jeví Jan Makovec 
(*6. března 1798), chalupník
z Hájů čp. 17, syn Matěje
Makovce (1766–1808) z Hájů
čp. 17 a Anny rozené
Lukešové z Dubna.
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v roce 1973 bylo místo po dvorci zasypáno
odvaly bytízského uranového dolování.

Ve středověku se kolem Bytízu rýžovalo zla-
to. V roce 1819 byly propůjčeny zdejší důlní
míry příbramskému těžařstvu, které trvalo
do roku 1889 a těžilo se střídavým úspěchem
na dole sv. Prokopa na Starých horách východně
od Bytízu. 

Osada Bytíz byla až do roku 1924 připojena
k Hájům, a pak byla sloučena s obcí Dubenec.
I když se tyto osady nacházejí poblíž Příbrami,
patřívaly farou ke kostelu sv. Petra a Pavla na Sli-
vici. O kamenném kříži u Svatého Ivana se
v archiváliích slivické farnosti nenachází nic
a mlčí také většina dalších obvyklých pramenů.
Zmiňuje se o něm pouze příbramský archivář
Jindřich Václav Bezděka (1897–1983), který
ve své práci o Bytízu z roku 1973 uvádí:
„Na ivanském kameni asi uprostřed stojí vysoký
žulový kříž, na jehož tělese býval ve spodní části
plechový obraz světce Ivana v poustevnickém
oděvu, dost však primitivně malovaný. Dnes tam
snad už ani není. Pod obrazem býval nápis, který
dík zvětralosti byl již před okupací těžko a z větší
části nečitelný. Pokud se dalo přečísti, zněl takto:
‚Jan Makovec 1829 kočí ze Hbit…‘, další údaje
jsou nečitelné. Lze však čísti i ‚zabit‘, jakýkoliv
doklad o původu nápisu není známým. Snad to
souvisí i s obnovou Ivanského kultu, ježto stejného
roku začalo se s poutěmi ke sv. Ivanu pod Skalou
na Berounsku.“

Příjmení Makovec se v matrikách zemřelých
farnosti Slivice, kam tehdy patřily i Dolejší
a Hořejší Hbity, objevuje poprvé k 23. lednu
1751, kdy v Jesenici zemřela ve věku 105 let
Markéta, manželka Víta Makovce. Byli to svo-
bodní lidé, nikoliv poddaní. Od roku 1765 se
rod Makovců v úmrtních matrikách objevuje
v Hájích čp. 5, kde hospodařil sedlák Vojtěch
Makovec, poddaný dobříšského panství. Kon-
cem 18. století se objevují Makovcovi i v čp. 17,
a také v čp. 23 – tato větev Makovců však přišla
na žebrotu. V roce 1850 se Makovec objevuje
už jen v čp. 17. 

Pokud kříž u Svatého Ivana porovnáme s dal-
šími kříži v okolí, je velmi podobný kříži (včetně
srdce) z roku 1836 v Drsníku a kříži, který se
nachází před poutním kostelem na Makové.
Další dva podobné kříže stojí u silnice ze Zdu-
chovic do Příbrami. O těchto křížích víme, že
se k jejich postavení pojí nějaká významná udá-
lost, takovou (např. úmrtí) jsem ale v rodině
Makovcových v pramenech k roku 1829 ne -
našla. 

Jako nejpravděpodobnější dárce kříže uSva-
tého Ivana se jeví Jan Makovec (*6. března
1798), chalupník z Hájů čp. 17, syn Matěje
Makovce (1766–1808) z Hájů čp. 17 a Anny
rozené Lukešové z Dubna. Stavení s tímto
číslem popisným je od Svatého Ivana vzdušnou
čarou vzdáleno asi 1,5 km. 

TŘEBA NĚKDO VÍ
Jan Makovec se oženil s Marií rozenou 

Bezouškovou z Dubna. Měli nejméně pět dětí.
Dne 31. května 1828 se jim narodil prvorozený
syn Jan, který zemřel 19. července 1830. Jeho
otec Jan Makovec zemřel na koliku ve věku 40
let dne 11. srpna 1839 na Hájích čp. 17. Pěta -
třicetiletá vdova Marie se 16. února 1840 pro-
vdala za Františka Muzikáře z Dubna, který byl
o deset a půl roku mladší. Chalupu na Hájích
čp. 17 však v dospělosti převzal druhý Janův
syn František Makovec (*1830). V rodině
potomků Makovcových se o původu kříže a jeho
donátorovi Janovi Makovcovi prý neví nic. Je
možné, že na příběh spjatý s postavením kříže
se zapomnělo vzhledem k předčasnému úmrtí
Jana Makovce. Národní památkový ústav při-
pravuje prohlášení kříže s kamenem sv. Ivana
za kulturní památku, a tak by bylo dobré znát
celý příběh. Třeba někdo ze čtenářů ví? 

S Věra Smolová
SOA v Praze – SOkA Příbram

1. ledna 1924
Příbramský poštovní úřad byl zmocněn při-
jímat listovní telegramy, které se dopravovaly
v nočních hodinách k telegrafním úřadům
s  celonoční nebo polonoční službou. Pře-
vzatý telegram následně předaly poštovnímu
úřadu. Listovní telegramy se přijímaly od 18
do 21 hodin a sazba za slovo se pohybovala
v rozmezí 10 haléřů až 4 Kč.
3. ledna 1624 
Kníže Karel z Lichtenštejna nařídil Příbram-
ským, že mají ubytovat vojsko. Vojákům se
musel dodávat chléb, pivo, víno, vejce, ryby,
čerstvé, nasolené nebo uzené hovězí, sko-
pové a vepřové maso, drůbež, máslo, sýry,
hrách, fazole, jáhly, kroupy, kyselé zelí a čes-
nek, sušená jablka, švestky, hrušky a k tomu
ještě pro koně oves, seno a sláma.
6. ledna 1884
Delegace výboru Jungmannova nadání (spo-
lek pro podporu chudých studentů) předala
lékárníkovi Janu Ullmannovi diplom čest -
ného členství. Pana lékárníka dar dojal a vě-
noval ve prospěch spolkové pokladny štědrý
příspěvek.
10. ledna 1904
Příbramský Sokol uspořádal šibřinky na téma
dobytí severního pólu. Dvorana sokolovny
byla upravena jako ledová krajina a objevila
se loď směřující k pólu. Její cesta skončila
v ledovém sevření. Cestovatelé museli po-
kračovat v cestě balonem. Objevila se i rodina
Eskymáků na saních a uspořádala hon na
medvěda. Mezi hosty zavítala i Zima a Mráz.
Pro návštěvníky byla připravena také sluj,
která skrývala staročeskou hospůdku.
11. ledna 1914
Okresní jednota živnostenských společen-
stev v  Příbrami svolala do hotelu Buchar
veřejnou schůzi, na které se věnovala špat-
ným hospodářským poměrům. Schůze se
účastnil starosta města a říšští poslanci zvo-
lení za okres.
14. ledna 1714
Zemřela poslední oběť morové epidemie,
která propukla v srpnu 1713. Z příbramské
farnosti zemřelo celkem třicet osob ve věku
od pěti týdnů do 74 let.
15. ledna 1894
Příbramský poštovní a telegrafní úřad byl
zestátněn a umístěn v horním ředitelství.
Správcem státního poštovního úřadu se stal
Jan Mečíř.
22. ledna 1934
Znovu se otevřely Jesle spolku Ochrany ma-
tek a kojenců, které kvůli osobním rozporům
spolkových funkcionářů byly dočasně uza-
vřeny.
28. ledna 1954
Na Vojně zahynul při důlním neštěstí na do-
bývce hrdina bitvy o Británii, plukovník in
memoriam Sylvestr Müller, odsouzený z po-
litických důvodů na 25 let.

S Tereza Pruchová
Státní oblastní archiv v Praze – Státní

okresní archiv Příbram

KALENDÁRIUM

inzerce



NÁZORY

| 28 |

ŠANCE PRO PŘÍBRAM
Otázka směřuje ke zpoždění samotné realizace

zakázky, ale životní cyklus zakázky, lépe řečeno
projektu, začíná dříve. Od nápadu či potřeby přes
návrh řešení, výběr dodavatele až po kontrolu
provedené práce či služeb. Co je poměrně zásadní
(ale často opomíjené), je závěrečné zhodnocení
celého projektu, abychom získali zpětnou vazbu
a mohli zlepšit procesy do budoucna.

Jak lze z uvedeného dovodit, zpoždění reali-
zace je buď důsledkem neúplných nebo chyb-
ných kroků před realizací, či je to pochybení
na straně zhotovitele. Nebudeme zde popisovat
celý životní cyklus zakázky, oto můžete požádat
internet či AI, co však uděláme, je, že zdůrazníme
pro nás zásadní kroky předcházející zdržení:

- dokonalá specifikace zakázky a dokonalé
plánování se započítáním případných rizik;

- výběr zhotovitele na základě dobře urče-
ných kritérií, v případě pouze jednoho zájemce
zakázku nerealizovat a přehodnotit;

- kvalitně nastavené smlouvy, které jasně
specifikují požadavky, termíny a sankce, a kro-
ky, jež eliminují zpoždění při realizaci, kterými
jsou důsledná kontrola provádění zakázky (tzn.
pravidelně monitorovat a kontrolovat pokrok,
dodržování termínů a kvalitu práce) a důsledné
vymáhání sankcí plynoucích ze zpoždění.

Za zásadní považujeme, aby po dokončení
zakázky následovala už zmiňovaná fáze hod-
nocení, kdy je poskytnuta zpětná vazba ohledně
dodaných výsledků a celého procesu, a aby
v případě potřeby mohla být provedena revize
procesu a implementace změn do budoucích
zakázek, resp. projektů.

Výše uvedené je velmi stručným návodem,
jak předcházet zpoždění zakázek. Určitě lze ten-
to v Příbrami tak častý jev eliminovat. Už jen
proto, že pokud se srovnáme s ostatními obce-
mi, většina si s tímto problémem dokáže poradit
lépe než naše město. Pokud si provedete lehkou
analýzu, onu zpětnou vazbu, zjistíme, že zpož-
dění většiny zakázek se týká pár konkrétních
zhotovitelů, kteří mnohdy získají zakázku jako
jediný zájemce.

SVOBODA A PŘÍMÁ DEMOKRACIE (SPD)
Při plnění zakázky je ideální takový stav, kdy

závazek založený smlouvou uzavřenou v prů-
běhu zadávacího řízení zůstane po celou dobu
realizace zakázky beze změn. Také i to, že doda-
vatel úspěšně plní zakázku v parametrech
vymezených původně uzavřenou smlouvou.
Bohužel někdy při plnění zakázky vznikají situa-
ce, s kterými zadavatel ani dodavatel při jejím
zadání nepočítali. Tyto situace vedou ke změně
závazku v zakázce. Pokud se nejedná o podstat-
nou změnu, stačí vytvořit dohodu smluvních
stran o změně závazku.

Praktickým problémem bývá to, že mnozí
zadavatelé si neuvědomují, že v určitém okam-
žiku již dochází k faktické změně závazku i bez
souhlasně projevené vůle účastníků, a zadava-
telé tak nejsou schopni na vývoj situace reago-
vat včas.

V praxi se vyskytují i případy, kdy zejména
u zakázek na stavební práce dochází z nejrůz -
nějších důvodů k odkladu započetí plnění nebo
k přerušení plnění zakázky z nějakého důvodu
na straně zadavatele. Jedná se o důsledek

neposkytnutí součinnosti nezbytné k provedení
díla ze strany objednavatele. V extrémních
situacích dochází i k tomu, že po uzavření
smlouvy je vybranému zhotoviteli či dodavateli
znemožněno zahájení stavebních prací např.
z důvodu nedostatečné stavební připravenosti.
Bohužel v takových případech dochází k pro-
dlevě zakázky, což může být následně i problém
s financováním z dotačních programů či se sta-
vebním povolením. Na základě zpoždění zakáz-
ky může docházet ke změnám na trhu, což
s sebou přináší i nárůst nákladů – vstupních cen
a prací. 

V průběhu realizace zakázky mohou vznikat
sporné momenty, týkající se dílčích aspektů
zakázky, mezi které můžeme zahrnout např.
včasnost a kvalitu plnění, úplnost poskytnutých
podkladů a jiné. Zakázky na stavební práce
bývají ke vzniku sporů velmi náchylné. Bezpro-
blémovým dokončením zakázky bez jakékoli
další zátěže je narovnání sporných práv a povin-
ností. Je to nejefektivnější řešení, které zatěžuje
obě strany časově, finančně i organizačně
nejméně.

Veřejné zakázky může až do výše pěti milionů
korun řešit Rada města Příbrami sama, nepo-
třebuje k tomu souhlas zastupitelstva. Zastu-
pitelé jsou pak s tímto pouze seznámeni
na následném zasedání zastupitelstva města.

SPOJENCI – TOP 09, STAROSTOVÉ
A NEZÁVISLÍ, POLITICKÉ HNUTÍ HLAS, SOS
PŘÍBRAM A NEZÁVISLÍ KANDIDÁTI

Proč se některé zakázky zpožďují? Odkud by
to mohli řadoví zastupitelé vědět? Máme infor-
mace jen z páně starostova každoměsíčního
investičního výčtu úspěchů na začátku jednání
zastupitelstva města, kde se ale o problémech
nemluví.

O problémech a jejich příčinách mohou vědět
radní, nejvíce ti uvolnění (starosta a místosta-
rostové), rozhodování o drtivé většině zakázek
je právě v kompetenci městské rady. 

Návrhy na zlepšení v řadě oblastí správy měs-
ta jsme představili v našem volebním programu,
předkládáme je u konkrétních bodů při jednání
zastupitelstva (namátkou při jednání o rozpoč-
tu, bazénu, galerii), naposledy jsme rozporovali
třeba rozpočet opravy havárie kanalizace v ulici
Hailova v astronomické výši sedm milionů
korun. Teď čekáme na výsledky kontroly finanč-
ního výboru, pro kterou na náš návrh hlasovalo
i samotné vedení, které ovšem i za tuto akci
nese odpovědnost.

PŘÍBRAM 2030
Veřejné zakázky, obvykle vnímané jako kata-

lyzátory rozvoje a inovace, jsou v Příbrami často
kolotočem byrokracie a nadměrné administra-
tivy. Z našeho pohledu to je výsledek minulých
let, kdy došlo k několika velkým politickým pře-
šlapům a následně se vedení města uchýlilo
k přílišné opatrnosti. Ale také existuje několik

Proč se zpožďuje realizace zakázek
V rubrice Hlavní téma se věnujeme výběrovým řízením. Všem stranám a hnutím v zastupitelstvu redakce v této souvislosti
položila následující otázku: „Proč se podle vašeho názoru některé zakázky zpožďují a co lze v tomto směru dělat lépe?“
Přinášíme odpovědi zastupitelských klubů, které na otázku reagovaly, a to v abecedním pořadí od Z k A.

Prokopská ulice nebo most u Fialova rybníku jsou již hotové. Jejich realizace ale nabrala zpoždění. 
Foto (2×): Stanislav D. Břeň
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inzerce

opravdu rychlých možností, jak přípravu a rea-
lizace veřejných zakázek výrazně zrychlit. Jaké
to jsou?

Rada města každý týden: V Příbrami zasedá
rada města, která rozhoduje o dvou třetinách
věcí ve městě, jednou za dva týdny. Opakovaně
jsme v minulém i tomto volebním období
navrhovali, aby se interval zkrátil a rada rozho-
dovala jednou týdně. Zrychlí se tím projedná-
vání veřejných zakázek a rozhodování
v oblastech, které realizaci veřejných zakázek
předcházejí nebo na ně navazují. Je to postup,
který je v některých městech běžný více než
deset let. Každotýdenní setkání by také umož -
nilo včasné reakce na aktuální události a příle-
žitosti, což by mohlo být klíčové pro efektivnější
správu veřejných zakázek ve prospěch města
a jeho občanů. Úředníci by pracovali efektivněji,
protože by mohli předkládat materiály, které
při jedné veřejné zakázce na sebe navazují k pro-
jednání každý týden, nikoliv jen jednou za dva
týdny. 

Personálně silná příprava zadávací doku-
mentace: V minulých letech udělal Odbor prá-
va a veřejných zakázek města velký kus práce,
zjednodušil řadu postupů a zavedl např. efek-
tivní systém pro zadávání některých standar-
dizovaných zakázek. Přesto se domníváme, že
tento odbor není dostatečně personálně vyba-
vený, aby zvládal potřebné množství veřej-
ných zakázek zpracovávat včas a v potřebné
kvalitě. 

Zní to jednoduše, ale dobrého úředníka
s právním povědomím není na malém městě
jednoduché získat a udržet. S tím úzce souvisí,
jak se tomuto odboru daří vypořádat s často
nejasnými požadavky vedení města a návrhy
ostatních odborů, které veřejnou zakázku rea-
lizují. Nejasnosti v celém procesu – od definice
potřeby až po realizaci veřejné zakázky – stojí
mnoho cenného času. 

Doporučujeme posílit proces přípravy a defi-
nice zadávacích dokumentací jak na straně
vedení města, tak v procesech městského úřa-
du. Pomoci by mohly moderní plánovací soft-
warové programy a pokročilé vzdělávání
úředníků i volených zástupců města, jak s pro-
gramy zacházet.

ANO 2011
Za rok 2023 jsme v rámci příslušného odboru

Městského úřadu Příbram administrovali
63 nových zakázek s celkovou předpokládanou
hodnotou více než 1,8 miliardy korun. Největší
díl z této astronomické sumy tvoří koncese na
provozovatele VHM. V běžných letech se v obje-
mu peněz pohybujeme výrazně níže. Co se týká
náročnosti administrativního procesu u zaká-
zek, není tolik rozdílů mezi velkou a malou
zakázkou. Vše má svůj daný postup a řád.

Ne všechny zakázky se podaří dotáhnout až
k realizaci. Stává se často, že se do soutěže nikdo
nepřihlásí. Toto je ostatně statisticky nejčastější
důvod pro zrušení zakázky. Dochází i k situa-
cím, kdy se podaří dodavatele vybrat a schválit,
ale ten si to následně rozmyslí a nepodepíše
smlouvu. Toto byl případ lávek, jejichž rekon-
strukce se musela soutěžit nadvakrát. Zakázky
se mohou zpožďovat i vlivem víceprací, kdy
dodavatelé řeší buď nové požadavky investora,
nebo při plnění díla narazí na problém, který si

vyžádá vícepráce. Ne všem zádrhelům se dá
předcházet. Na co se do budoucna skutečně
zaměříme, je u stavebních prací důslednější
posouzení podloží budoucích staveb.

Město Příbram se snaží do zakázkového pro-
středí zavádět i moderní postupy, jako je např.
dynamický nákupní systém, rámcová dohoda,
jednací řízení suveřejněním. Vítaným nástrojem
je i platforma Meet the buyer, kdy dáváme mož-
nost potenciálním dodavatelům seznámit se
dopředu sinvestičními záměry města. Firmy tak
mají možnost připravit se na podání nabídky včas.

Jdeme i cestou tzv. odpovědného zadávání,
u kterého v rámci plnění zakázek požadujeme
věci, jako jsou zaměstnání osob se zhoršeným
postavením na trhu práce, certifikát ekomana-
gementu, snížení negativních vlivů staveb
na okolí, již v rámci projektové přípravy dochází
k zohlednění tlaku na snižování množství odpa-

dů, zohlednění výše mzdy pro pracovníky doda-
vatele  apod. Přístup města k zakázkovému pro-
středí je opakovaně oceňován a publikován,
naposledy byly naše městské projekty vybrány
k prezentaci v publikaci Kdo je kdo ve veřejných
zakázkách, která vyšla v roce 2023 a jejímž part-
nerem je mimo jiné Ministerstvo pro místní roz-
voj.

Pro rok 2024 nás čeká příprava Strategie
odpovědného zadávání, vzdělávání v oblastech
strategického a digitálního nákupu, dále bude-
me sledovat trendy v odvětví zakázek a snažit
se o jejich uplatnění v praxi.

S Rubriku zpracoval:
Stanislav D. Břeň
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NA ZÁVĚR

Vážení čtenáři, přinášíme vám pranostiku na leden. Tajenka ze zpravodaje 12/2023: Pro-
sincem rok končí, ale zima začíná. Knihu vyhrává Jana Pikešová. Kniha je připravena v redakci
k vyzvednutí.

Vyluštěnou tajenku můžete poslat e-mailem na adresu: kahan@pribram.eu. Čtenář/ka,
jehož/jejíž správně vyluštěná tajenka bude doručena jako šestnáctá v pořadí, od nás dostane
pěknou knihu.

S byt č. 9 v Příbrami VI, ul. U Dolu Anna č. p. 26
o velikosti 1+0 (35,39 m2),

S byt č. 2 v Příbrami I, nám. T. G. Masaryka č. p.
100 o velikosti 2+1 (90,23 m2),

S byt č. 16 v Příbrami III, ul. Dlouhá č. p. 106
o velikosti 1+1 (35,21 m2),

S byt č. 16 v Příbrami III, ul. Milínská č. p. 107
o velikosti 1+1 (34,95 m2).

Všechny volné byty jsou pronajímány formou
výběrového řízení, jehož podmínky se všemi
formuláři budou zveřejněny na úřední desce
města Příbram (elektronicky edeska.pri-
bram.eu/eDeska). Minimální cena za proná-
jem činí 100 Kč/m2/měsíc.

Další prostory k nájmu
S prostor o celkové výměře asi 150,56 m2

v budově č. p. 129, ul. Školní v Příbrami VIII,
která je součástí pozemku p. č. 4239/24 v k. ú.
Příbram; 

S místnost o výměře 22 m2 ve 2. nadzemním
podlaží budovy č. p. 1, nám. T. G. Masaryka,

v Příbrami I, která je součástí pozemku parc.
č. 599/1 v k. ú. Příbram;

S místnost o celkové výměře 53,33 m2 v 1. nad-
zemním podlaží v levé části budovy č. p. 400
v ul. Legionářů v Příbrami VII. Budova je sou-
částí pozemku p. č. st. 1306 v k. ú. Březové
Hory;

S prostor o celkové výměře zhruba 76 m2 budo-
vy č. p. 537, ulice Bratří Čapků v Příbrami VII,
která je součástí pozemku p. č. st. 1165 v k. ú.
Březové Hory;

S prostor o celkové výměře 34,50 m²ve 2. nad-
zemním podlaží vpravo v budově bez č.p./č.e.,
která je součástí pozemku parc. č. st. 573/2
v k. ú. Březové Hory a nachází se ve 2. pavi-
lonu v levé části areálu v Příbrami VII, Žežická
ul. č. p. 193;

S prostor o celkové výměře 20,93 m² v 1. pod-
zemním podlaží budovy č. p. 163, ul. Dlouhá
v Příbrami III, která je součástí pozemku
p. č. 440, vše v k. ú. Příbram;

S prostor o celkové výměře 341,40 m²v budově

č. p. 48 v Příbrami VIII, která je součástí
pozemku p. č. 4239/10, zastavěná plocha
a nádvoří, to vše v k. ú. Příbram.

Více informací na úřední desce (elektronicky
edeska.pribram.eu/eDeska). 
Vývěsní plochy k nájmu:
Vývěsní skříňka, umístěná v Riegrově ulici v Pří-
brami I, na pozemku p. č. 648/19 v k. ú. Pří-
bram.
Město dále nabízí ke krátkodobému nájmu: 

S jednací sál, nám.
T.  G.  Masaryka 121,
Příbram I, nájemné
činí 1300 korun akce
do hodiny včetně,
každá další i započatá 

hodina 200 korun. Cena za úklid činí 850 korun.
Ceny jsou včetně DPH.

S 2. nadzem. podl. vlevo 
ve 2. pavilonu v levé
části areálu v Pří-
brami VII, Žežická 193,
nájemné činí 185 Kč
za každou i započatou

hodinu. Cena je včetně DPH. Bližší informace
poskytne Jana Vašková (Odbor správy majetku)
na e-mailu jana.vaskova@pribram.eu nebo tele-
fonu 318 402 521. 

Město Příbram pronajme

Město Příbram se pro rok 2024 rozhodlo
odložit participativní rozpočet. Mezi hlavní
důvody patří snižující se zájem ze strany veřej-
nosti, a to jak v oblasti podávání návrhů, tak
v následném hlasování. Dalším faktorem je
časová náročnost, kdy proces od podání návrhu
přes samotné vyhodnocení a hlasování až rea-
lizaci je poměrně zdlouhavý. Významný je
v celém participativním rozpočtu také finanční
aspekt. Finanční zdroje určené pro participa-
tivní rozpočet jsou omezené, a občané často při-
cházejí s požadavky, kterou jsou těžko
realizovatelné.

Město se soustředí na stávající mechanismy
zapojení občanů do městského rozhodovacího
procesu. Nicméně inadále zůstává otevřená mož-
nost znovu se k projektu vrátit za několik let.

Participativní rozpočet byl v Příbrami poprvé
vyhlášen v roce 2018. V průběhu čtyř ročníků
bylo realizováno celkem 12 projektů. První dva
ročníky byly dotovány částkou milion korun
ročně. Od roku 2020 byl rozpočet vyhlašován
vždy na dva roky s tím, že finanční dotace byla
navýšena z původního jednoho na dva miliony
korun.

S Eva Švehlová
Městský úřad Příbram

Participativní
rozpočet se odkládá
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KALENDÁŘ AKCÍ

SVATÁ HORA
1. 1. 14.00–15.00 Zpívání u jesliček
5. 1. 18.00 Tříkrálový koncert Vepřekova

smíšeného sboru
21. 1. 119. výročí povýšení Svaté Hory na baziliku

minor
31. 1. 17.30 Příběhy ze svatohorských ambitů –

první setkání s Věrou Smolovou

FIT SENIOR PŘÍBRAM
5. 1. 10.00 Terapie tancem

11. 1. 15.30 Technologie bez obav
12. 1. 10.00 Zpívání s kytarou
16. 1. 9.30 Klub Makovička
16. 1. 14.00 Setkání pletařek
17. 1. 10.00 Tvoření – svíčka v hrnečku
18. 1. 15.30 Technologie bez obav
19. 1. 10.00 Taneční terapie
23. 1. 10.00 Pánský klub – úvodní setkání
25. 1. 15.30 Technologie bez obav
26. 1. 10.00 Zpívání s kytarou
28. 1. 16.00 Procházka Příbramí s výkladem

(info viz web)
30. 1. 16.00 Cestovatelská přednáška –

Mauritius

JUNIOR KLUB 
7. 1. Minidisco

19. 1. Xavier Baumaxa
26. 1. Roofers a Grippeds

ZS – LEDNÍ HOKEJ
3. 1. HC Příbram – HC Tábor A
6. 1. HC Příbram – HC Slovan Ústí nad Labem

16. 1. 15.30 Týden hokeje
27. 1. Utkání hvězd 2. hokejové ligy

SPORTOVNÍ HALA – VOLEJBAL
13. 1. Trox Příbram – Fatra Zlín

OHK PŘÍBRAM
11. 1. 10 nejčastějších chyb v MS Excel
15. 1. Provádění intrastatu od 1. 1. 2024
22. 1. Změny v nemocenském pojištění

a pojistném na sociální zabezpečení 
v r. 2024

DNY OTEVŘENÝCH DVEŘÍ
Gymnázium Příbram 13. 1. 8.00–12.00
OA a VOŠ Příbram 20. 1. 9.00–12.00
SPŠ a VOŠ Příbram 11. 1. 15.30–17.00
SZŠ a VOŠZ Příbram 1. 2.  14.00–17.00
SOŠ a SOU Dubno 13. 1. 9.00–12.00
OU, PŠ, ZŠ, MŠ Příbram 23. 1. 8.00–14.00

SENIOR POINT PŘÍBRAM
1. 1. Novoroční výstup na Vojnu    
2. 1. Informační schůzka
4. 1. Vycházka: Od betléma k betlému
8. 1. Přednáška „Nutriční terapeut“
9. 1. Turnaj v bowlingu

12. 1. Výlet do Prahy: Tančící dům
16. 1. Turnaj v šipkách
19. 1. Seniorská akademie
24. 1. Právní poradna
29. 1. Informační schůzka
31. 1. Promítání: Pražské věže

NÁMĚSTÍ T. G. MASARYKA 121
15. 1. 16.00 Zasedání ZM Příbram
24. 1. 17.00 Seminář SFŽP k dotacím

TYRŠOVA – NÁMĚSTÍ T. G. MASARYKA
6. 1. 15.00 Tříkrálový průvod

DŮM DĚTÍ A MLÁDEŽE
12. 1. 8.00–13.30 Šachový turnaj
13. 1. 9.30–12.00 Deskohraní
20. 1. 10.00–12.00 Sobotní cvičení pro radost
27. 1. 9.30–12.00 Deskohraní
27. 1. 8.00–15.00 Šachový turnaj

inzerce

DIVADLO A. DVOŘÁKA – VELKÁ SCÉNA
4. 1. 19.00 Miroslav Donutil

10. 1. 19.00 Cavewoman
11. 1. 16.30 Zimní koncert ZŠ Příbram VII,

28. října 1
13. 1. 17.00 Transformers show
16. 1. 18.00 Bios fit 10 let
17. 1. 19.00 Zdeněk Izer
18. 1. 19.00 Past na myši
22. 1. 19.00 Nebezpečné vztahy
23. 1. 19.00 Caveman
25. 1. 19.00 Můj báječný rozvod
29. 1. 19.00 Podivný případ se psem – derniéra
30. 1. 19.00 Sex noci svatojánské
31. 1. 19.00 Žalman a spol.

DIVADLO A. DVOŘÁKA – MALÁ SCÉNA
14. 1. 15.00 Pohádky do kapsy
15. 1. 19.00 Josef Fousek
17. 1. 17.00 Figaro
21. 1. 17.00 Splašené nůžky
24. 1. 19.00 Hypnotizér
31. 1. 17.00 Figaro

DIVADLO A. DVOŘÁKA – ESTRÁDNÍ SÁL
12. 1. 19.00 Maturitní ples SPŠ a VOŠ Příbram
13. 1. 20.00 Myslivecký ples MS Žežice
19. 1. 19.00 Maturitní ples SPŠ a VOŠ Příbram
27. 1. 20.00 Divadelní ples

DIVADLO A. DVOŘÁKA – FOYER
21. 1. 17.30 Na krásném modrém Dunaji

DIVADLO A. DVOŘÁKA – D-KLUB
12. 1. 19.00 NeBeZeMě
15. 1. 19.00 Nový Zéland – divokou přírodou

s divokým chlapečkem
19. 1. 19.00 Kavárna U Nulté hodiny s Josefem

Fouskem
20. 1. 18.00 Velryba

KOSTEL SV. JAKUBA
7. 1. 16.00 Novoroční koncert, vystoupí Codex

Temporis a hosté

HORNICKÉ MUZEUM
Do 7. 1. Výstava betlémů na dole Vojtěch

SOKOLOVNA PŘÍBRAM
12. 1. Ples Kovohutí
19. 1. Maturitní ples Gymnázia Příbram
20. 1. Ples horníků a hutníků
26. 1. Maturitní ples SZŠ Příbram

KNIHOVNA JANA DRDY
4. 1. 12.00 Klub HP: Cvičení se Zdeňkou

15. 1.  16.30 Setkání genealogů
17. 1.  17.00 Literární podvečer s Taťánou

Vencovskou a její knihou Meia
18. 1.    8.30 Brain&Breakfast. Inspirativní

snídaně v Křižáku
24. 1.   18.00  Estonsko, Lotyšsko a Litva: Jak se

žije s Ruskem za zády? Přednáška
Venduly Kazlauskas (AMO)

30. 1. 8.30 a 10.00 S knížkou do života/
BookStart: Zimní pohádka

30. 1. 17.00 Dějiny umění: Cézanne, Toulouse-
-Lautrec a Postimpresionismus.
Přednáška Jany Froňkové

Město Příbram a Vojenské lesy a statky ČR
domluvily systém tras, které státní podnik spra-
vující převážnou část Chráněné krajinné oblasti
Brdy ponechá v zimní sezoně pro běžkařské tra-
sy a nebude je prohrnovat ani jinak upravovat
v rámci zimní údržby. Podrobnosti i mapu
ke stažení ve vysokém rozlišení najdete na webu
poznejpribram.cz nebo pod přímým odkazem
1url.cz/PuDUB. 

Mapa běžkařských 
tras pro tuto 
sezonu
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